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Slovo starosty
Vážení občané,

na pondělí 3. června 2024 bylo svoláno 
8. jednání Zastupitelstva obce Dobré. 
Na programu bylo mimo jiné schválení 
závěrečného účtu obce Dobrá za rok 2023. 
Celkové příjmy obce v minulém roce činily 
92 506 979 Kč a výdaje byly 88 694 858 Kč. 

Mezi největší investiční akce v minulém 
roce patřila „Úprava vstupních prostor před 
vchodem do ZŠ“ za 16 016,8 tis. Kč a „Oplo-
cení hřiště TJ Sokol“ za 339,7  tis.  Kč. Byl 
proveden bezbariérový přístup – budova 
OÚ čp. 230 ve výši 2 144,9 tis. Kč a „Rozší-
ření křižovatky komunikací č. 106u a 108u“ 
v hodnotě 1 533 tis. Kč. Hospodaření obce 
Dobrá bylo přezkoumáno Moravskoslez-
ským krajem a při přezkoumání hospodaře-
ní za rok 2023 nebyly zjištěny žádné chyby 
a nedostatky. 

Mezi další body patřila zpráva o činnos-
ti finančního výboru, informace o  investi-
cích, zpráva o  zajištění dopravní obsluž-
nosti ze strany Moravskoslezského kraje 
a  Frýdku-Místku, smlouvy o  převodech 
pozemků a schválení dohody s MSK o bu-
doucí realizaci stavby „Okružní křižovatka 
silnic II/648 a  III/4733h“. Na závěr jsme 

projednali závěrečný účet Sdružení obcí 
povodí Morávky a  schválili udělení Ceny 
obce za rok 2023 panu Davidu Stypkovi in 
memoriam, za významný přínos na hudeb-
ní scéně a za zviditelnění obce Dobrá, kde 
strávil celý svůj život. Předání ocenění pro-
běhne v rámci Dne obce – Velké Doberské, 
která se uskuteční v sobotu 31. srpna 2024.

V pondělí 24. června jsme tradičně jako 
každý rok, v  obřadní síni obecního úřadu 
přivítali nejlepší žáky základní školy. Ře-
ditelka školy paní Mgr. Radka Otipková 
představila vybrané žáky a  seznámila nás 
s jejich konkrétními úspěchy nejen v oblas-
ti učení, ale například také v  oblasti spor-
tovní či kulturní. Poté všichni obdrželi di-
plomy za úspěchy, kterých v tomto školním 
roce dosáhli. Oceněným žákům blahopře-
jeme a  děkujeme za skvělou reprezentaci 
naší školy a obce.

A na závěr jedna pozvánka na letní kino. 
Komise pro kulturu a školství vás srdečně 
zve na film Sladký život, který budeme 
promítat v pátek 12. července ve 21 hodin 
na multifunkčním hřišti. Vstup je zdarma. 
Přijďte se společně pobavit!

Ing. Jiří Carbol, starosta obce
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Výměna svítidel VO II. etapa
Jak si již možná někteří z  Vás všimli, 

i v  letošním roce dochází k výměně svítidel 
veřejného osvětlení za nové LED svítidla, 
která jsou úspornější oproti stávajícím až 
o  50 %. Tato svítidla se v  době od 0:00 do 
4:00 automaticky tlumí na poloviční výkon, 
čímž se úspora ještě zvětšuje. Letošní etapa 
se týká dokončení výměn dvou již částečně 
vyměněných okruhů veřejného osvětlení. 
Jsou to lokality staré dědiny a  centra naší 
obce včetně parku, dále pokračujeme smě-
rem na Pazdernou a také by měla být kom-
pletně vyměněna svítidla podél hlavní cesty 
směrem od Frýdku, až k  budoucí okružní 
křižovatce. I v letošním roce jsme nákup sví-
tidel realizovali prostřednictví výběrového 
řízení, ve kterém zvítězila firma ARGOS 
ELKTRO a.s. s nejnižší nabídkovou cenou 

na 107 ks svítidel za 824 420 Kč bez DPH. 
Výměny by měly být dokončeny v  průběhu 
prázdninových měsíců a  realizaci nám za-
jišťuje správce našeho veřejného osvětlení 
firma TS F-M a.s.

Pokud vše půjde dobře a najdeme dosta-
tek finančních prostředků, měla by v příštím 
roce následovat poslední III. etapa výměny 
svítidel veřejného osvětlení, a  to v  lokalitě 
od kolejí směrem k řece a Nošovicím. Poté 
by měla být již celá obec obměněna čímž 
dojde k  výrazné úspoře elektrické energie 
potřebné k  veřejnému osvětlení. Věřím, že 
nám nová svítidla budou sloužit dobře a že 
se jejich výměna pozitivně podepíše i na ná-
kladech na provoz veřejného osvětlení.

Pavel Peterek, místostarosta obce

Participativní rozpočet  
– veřejné projednání a zahájení hlasování

Dne 26. 6. 2024 proběhlo v sále základ-
ní školy v Dobré veřejné projednání Návr-
hu podaných do participativního rozpočtu 
pro rok 2025. Návrhy byly podány celkem 
tři a  všechny postoupily po projednání 
a  posouzení dle zásad pro participativní 
rozpočet dále. Jednalo se o  projekty Bea-
chvolejbalového hřiště, divácké tribuny 
a workoutového hřiště a všechny tři návrhy 
navrhovatelé umístili v prostoru areálu Na 
Spartě. Tyto tři projekty byly svými autory 
prezentovány veřejnosti a  účastníci pre-
zentace také měli možnost klást podrob-
né dotazy autorům návrhu. Krom autorů 
návrhů se prezentace, i  přes uveřejnění 

na webu, v  aplikaci a  Doberských listech, 
účastnilo cca 5 osob, což byla dle mého ná-
zoru trochu škoda. Pro ty, kteří se veřejné 
prezentace nemohli zúčastni je zde mož-
nost seznámit se s  návrhy na webu obce 
v sekci participativní rozpočet.

Dalším krokem v  procesu participativ-
ního rozpočtování je hlasovaní občanů 
obce. Toto hlasování se spouští v  pondě-
lí 8.  7. 2024 a  bude ukončeno v  pondělí 
30. 9. 2024. Hlasovat je možno osobně na 
podatelně obecního úřadu Dobrá v  úřední 
hodiny podatelny nebo elektronicky přes 
obecní aplikaci, dále bude možnost ode-
vzdat svůj hlas na Velké Doberské v  obec-
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VESNICE ROKU 2024
V letošním roce jsme přihlásili naši obec 

do soutěže Vesnice roku 2024. I naše obec 
má co ukázat, a tak se rada obce rozhodla 
zúčastnit se. V  úterý 4. června odpoledne 
přijela komise složená z 11 komisařů. Mezi 
nimi byli odborníci na IT, ekologii, spole-
čenský život, na práci s  dětmi a  mladými 
lidmi, odborníci na památky, na stavby ale 
také starostka obce Závada, která vyhrála 
předloni Vesnici roku a starosta Nýdku, ti 
vyhráli vesnici roku vloni.

Komisi jsme spolu s  panem starostou 
a 1. místostarostou přivítali v obřadní síni. 
Počasí nám nepřálo, pršelo, tak jsme mu-
seli změnit místo přivítání. Původní záměr 
byl ukázat jim jako první veřejné toalety, 
protože to opravdu nemá jen tak někdo. 
Po představení všech komisařů jsme se 

vydali na cestu do Dobrosadu. Pan Pete-
rek, 1.  místostarosta obce, sdělil přítom-
ným podrobnosti o  investicích, především 
o zateplení budovy obecního úřadu, o bez-
bariérovosti našeho úřadu, o  přístavbě 
mateřské školy a  o  plánovaném navýšení 
kapacity kuchyně v mateřské škole. V Dob-
rosadu nás čekaly paní Markéta Jedličko-
vá a  paní Markéta Kozlová, duše tohoto 
projektu, spolu s  občany, kteří Dobrosad 
podporují a  mají rádi. Sešlo se jich asi 
15.  Obě Markétky představily Dobrosad, 
seznámily komisi s jejich plánem, s tím, co 
už se stihlo i s tím, co nás ještě čeká. Mezi 
sympatizanty Dobrosadu byla také paní 
Hernik, která se věnuje společku maminek 
a  ta jim tento společek v  kostce předsta-
vila. Naše další zastávka byla v  hasičské 

ním stánku za stejných podmínek jako na 
podatelně OÚ. Formulář k  hlasování bude 
k  dispozici přímo na podatelně obecního 
úřadu, nebo si jej můžete stáhnout a před-
vyplnit na webu obce. Po ověření Vaší to-
tožnosti a  splnění podmínek pro hlasování 
budete moci vhodit Vámi vyplněný formulář 

do připravené hlasovací schránky. V přípa-
dě elektronického hlasování Vás postupem 
povede obecní aplikace.

Přijďte prosím podpořit Vámi preferova-
ný návrh. Váš názor nás zajímá.

Pavel Peterek, místostarosta obce
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zbrojnici. Komisaři se dozvěděli základní 
informace o  našem 132 let starém sboru, 
prohlédli si historickou i  novou techniku, 
paní Markéta Řízková je v myšlenkách pro-
vedla rekonstrukcí, od které uběhlo již 8 let 
a  velitel, pan Martin Sikora, obeznámil 
všechny s  prací výjezdové jednotky, s  ha-
sičskou technikou, kterou obec disponuje 
a také se statistikou výjezdů naší jednotky. 
V  sále zbrojnice byly vystaveny historické 
dokumenty hasičského sboru, komisaři 
si prohlédli kuchyňku a v podkroví nás již 
očekávali členové doberského „šprtce“ 
a pan Otmar Carbol, který nám povyprávěl 
historii a současné úspěchy šachového klu-
bu. Šprtec nám byl představen i  ukázkou 
hry, kterou si někteří komisaři vyzkouše-
li a  bavili se u  toho jako malí kluci. Naše 
cesta dále vedla ke kostelu. Pan kronikář 
Rostislav Vojkovský vyzvedl symboliku kří-
že a dvou soch u kostela, v kostele samém 
nám pan farář popovídal o našem chrámu 
a  pan varhaník Zdeněk Tesarčík ukázal 
sílu našich 2400 píšťal, jeho prsty se hbitě 
rozběhly po klaviatuře a kostelem zahřmě-
la krásná hudba, která se za námi nesla až 
do parku. V centru parku u kříže máme od 
loňského roku vytvořeno pietní místo, kte-
ré nám připomíná bývalý hřbitov, který byl 
na tomto pozemku. Nebývalo zvykem, aby 
byl hřbitov uprostřed obce, Dobrá je v tom-
to výjimkou. Z parku už byl jen kousek do 
školy, prošli jsme zrekonstruovaným pro-
storem před základní školou, v atriu na nás 
čekala paní ředitelka Radka Otipková spo-
lu s trenérem judistů, panem Luďkem Ku-
bíčkem. Paní ředitelka vyzvedla titul EKO-
ŠKOLY, který naši žáci pro školu získali 
již poněkolikáté a což je velkým úspěchem 
na poli enviromentálního světa. Atrium si 

komisaři s velkým zájmem prošli. Pan Ku-
bíček nás všechny pozval na trénink baby 
judistů, což jsou dětičky do 6 let. To jsme 
všichni koukali. Hemžili se na tatami jako 
bílí broučci v těch kimonech, váleli kotou-
ly, zápasili a  hlavně byli zcela soustředěni 
a  neuvěřitelně disciplinovaní. Chovali se 
jako opravdoví judisté se vším všudy. No 
a nám už zbývalo jen navštívit společenský 
sál, kde byla instalována výstava výrobků, 
které umí vytvořit naši občané z  Dobré. 
Komisaři byli nadšeni z  dřevěných výrob-
ků pana Jaroslava Carbola, Pavla Březiny, 
z obrazů paní Marcely Brodové, Jany Chro-
bokové, z  velikonočních vajíček paní Jany 
Chrobokové, paní Jiřiny Juřicové, paní Evy 
Hořínkové, dále obdivovali šité užitkové 
předměty paní Lucie Řehové, Simony Za-
joncové, nádherné tašky, patchworkové 
deky, peněženky, polštáře ušité paní Evou 
Hořínkovou, perníčky pečené s  láskou 
paní Aleny Velčovské, mýdla paní Zuzany 
Macháčkové, paličkované obrazy paní Jiři-
ny Juřicové, bylinkové masti a spreje paní 
Petry Snášelové, dřevěné anděly paní Lu-
cie Vojtíkové, líbila se jim kniha veršů paní 
Lucie Mališové, výrobky výtvarnice a  ma-
lířky paní Barbory Vláčilové, macramé 
výrobky paní Barbory Gryžboňové, háčko-
vané hračky paní Moniky Friedlové a paní 
Ivy Poljakové. Své spolky zde prezentovali 
senioři, fotbalisté, včelaři, modeláři po-
skytli na výstavu modely letadel, paní Petra 
Carbolová zapůjčila za zahrádkářský svaz 
masožravé rostliny, paní Hana Gregorová 
a  její dcera Alexandra zapůjčily floristické 
dekorace, myslivci poskytli pár informací 
o svém sdružení, které doplnili fotkami ze 
společných dní žáků naší školy a  dober-
skými myslivci. Připravili jsme v  rámci 
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této výstavy také pietní místo pana Davida 
Stypky, který se stal zřejmě nejznámější 
osobností naší vesnice.

Na celou prohlídku jsme měli pou-
hých 120 minut. Věřte mi, že nebylo leh-
ké zařadit do tohoto časového úseku více. 
Snažili jsme se ukázat naši obec, jaké to 
tady máme, jak se nám tady žije, jací jsme 
a také, jak se nám daří.

Nepodařilo se nám vyhrát. Ale pro mě 
to rozhodně není prohra. Jsem ráda, že 
jsme 11 lidí z různých koutů země a z růz-
ných sfér seznámili s naší vesnicí. Dle jejich 
reakcí jsem přesvědčená o  tom, že se jim 

u  nás líbilo. Nakonec jsme pro ně připra-
vili tradiční doberské pohoštění. Dostali 
bramborový placek, jeden klasický a  dru-
hý pečený na sucho s  cukrem a  smetanou 
a jako dezert BRYJU. Recept na bryju jsem 
si matně pamatovala od mojí babičky, ale 
podrobnosti k receptu jsem sháněla různě, 
především od našich nejstarších kuchařek 
v obci. Recepty se trošku lišily, tak jsem do 
něj dala i  trochu ze sebe a  vyšlo to. Bryju 
snědli i ti, kteří ji do té chvíle neměli rádi. 
A  to považuji za úspěšný závěr návštěvy 
komisařů soutěže VESNICE ROKU 2024. 

Ing. Ludmila Baranová, 
2. místostarostka obce

KERAMICKÁ POPELNICE
Jako každý rok, tak i letos znají tradiční 

soutěže v  třídění odpadů své vítěze. Sídla, 
jejichž občané nakládají se svými odpady 
nejlépe, získávají každoročně prestižní oce-
nění v klání O keramickou popelnici. 

K  úspěchu většinou nevede ani jedno-
duchá, ani krátká cesta. Neustále je potřeba 
připomínat, jak je třídění odpadů důležité. 
Ve spolupráci s našimi partnery dlouhodobě 
komunikujeme  s širokou veřejností napříč 
generacemi, ale zároveň předáváme důleži-
té a aktuální informace Vám občanům, kteří 
jste klíčovým článkem pro fungování celého 
systému odpadového hospodářství. 

Na jednoho obyvatele kraje v roce 2023 
připadlo v  průměru 66 kilogramů plastu, 
papíru, skla, nápojových kartonů a  kovů, 
vytříděných v  rámci obecních systémů do 
barevných kontejnerů a  ve sběrných dvo-

rech. Ve srovnání s  ostatními kraji v  rámci 
ČR se v  Moravskoslezském kraji nadprů-
měrně třídí plasty a kovy. Občané naší obce 
mají aktuálně možnost třídit své odpady do 
124 veřejně přístupných barevných kontej-
nerů a téměř 1500 popelnic mají na směsný 
odpad u svých domovů.

V soutěži O KERAMICKOU POPELNI-
CI jsme v kategorii od 2 000 do 10 000 oby-
vatel obsadili 2. místo. Před námi na prvním 
místě byl Příbor a  třetí místo obsadily Tro-
janovice. 

Je to pro nás krásná zpětná vazba, že tří-
dění odpadů se vyplácí, pomáháme tím na-
šemu ekologickém u systému a pomáháme 
si tím hlavně sami sobě, našim dětem a dále 
jejich dětem…

Ing. Ludmila Baranová,  
2. místostarostka obce



- 8 -

DEN OBCE - VELKÁ DOBERSKÁ 2024
Prázdniny teprve začínají a  já už si Vás 

dovoluji pozvat na jejich závěr. V  sobotu 
31.  8. 2024 se sejdeme na multifunkčním 
školním hřišti, abychom dali létu sbohem 
a oslavili konec prázdnin na tradičním Dni 
obce – VELKÉ DOBERSKÉ 2024.

Dovolte mi, abych Vám poskytla malou 
ochutnávku toho, co nás letos čeká.

Zahájení bude ve 14 hodin odpoledne 
a  jako první nás překvapí děti z  mateřské 
školky v Dobré se svými přívětivými uči-
telkami. Pak se můžeme těšit na vystoupení 
žáků naší základní školy a  tímto bude den 
obce zahájený.

Tradičně nás budou odpolední částí pro-
gramu provázet dva žáci místní školy, kteří 
jsou již ostřílení kozáci a mají dar řeči.

Od 15  hodin budou děti i dospělé bavit 
KLAUNI NA VOLNÉ NOZE a  ty potom 
v jiných prostorech hřiště nahradí Praisovi 
se svými klauny, hlavolamy a hrami.

V  16:30 hodin oficiálně Velkou Dober-
skou zahájíme společně s  profi moderá-
torem, který u nás ještě nebyl, ale už o nás 
slyšel a moc se k nám do Dobré těší.

Hudební program zahájí kapela CIM-
BAL HELL BAND, která oživuje tradiční 
i moderní písně, od lidových melodií po svě-
tové hity, filmové skladby i  rockové pecky. 
Ano, jedná se o cimbálovku, ovšem ve velmi 
netradičním a moderním pojetí.

V 18 hodin se nám pochlubí svými do-
vednostmi judisté z  Dobré. Mají mezi se-
bou skutečné mistry, kteří sbírají úspěchy 
nejen v  naší republice. Jejich základna je 

široká, ti nejmenší se na tatami hemží jako 
broučci.

Po sportovním zápolení nás přijde po-
těšit svým kouzelným hlasem zpěvačka, 
rodačka z nedalekého Třince – MARKÉTA 
KONVIČKOVÁ.  Na pódiu je jako ryba ve 
vodě a  užívá si každé zpívání. Letos tedy 
budeme jejím publikem my a jsem přesvěd-
čena o  tom, že si její vystoupení na 100 % 
užijeme.

Kdo z Vás nezná hudební skupinu  AR-
GEMA?  

Pokud mezi Vámi někdo takový vůbec je, 
tak má možnost se s členy této kapely sezná-
mit právě na našem dni obce. Čtyři borci, 
kteří milují hudbu a tvoří skupinu Argema, 
navštíví naši největší obecní událost a spo-
lečně s nimi si zazpíváme jejich hity a zatan-
cujeme si, pokud nám to plný parket dovolí.

Závěr večera bude patřit vystoupení 
kapely MARIBAND. Jejich repertoár zahr-
nuje jak domácí, tak i zahraniční tvorbu se 
širokou škálou hudebních žánrů.

Jako každoročně, tak i  letos bude pro-
gram doplněn atrakcemi pro děti, Laser 
Game arénou, lezeckou stěnou, konstrukcí 
na stavění beden, Praisovi budou pro vás 
mít připravené hlavolamy, Charita Frýdek-
-Místek Vám poradí, jak naložit se svým 
zdravím  nabídne Vám k  prodeji výrobky 
svých svěřenců, dobroty pro děti nám le-
tos napeče pekařství pana Hlisnikovského 
z Dobré, můžete se těšit na zmrzlinu a dobré 
kafíčko od paní Kozlové – Monikafé, občer-
stvení zajistí pro všechny místní hasiči, my-
slivci, fotbalisti, judisti i senioři.
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Závěr si užijeme na parketu v  objetí 
svým nejmilejších a po půlnoci se v klidu ro-
zejdeme domů, ulehneme do svých postýlek 
a necháme si o prožitém dni zdát krásný sen.

Všichni jste srdečně zváni na sobotu  
31. 8. 2024  na multifunkční hřiště, kde pro 
Vás bude od 14 hodin až do půlnoci připra-

ven pestrý program pro všechny věkové ka-
tegorie.

Zeber sebu robu, děcka, mamu, tatu, 
tchyňu aj tchana a přiď sa pobaviť s kumpa-
nama.

Ing. Ludmila Baranová,  
2. místostarostka obce

MLADÍ HASIČI V DOBRÉ
Víkend od 14. do 16. 6. strávili mladí 

hasiči na chatě Jewa, na Pitřinkách. Chata 
je v krásném prostředí nad údolím Slavíče, 
mezi lesy, ve svahu, stylově zařízená, pro 
nás jako stvořená.

Každoročně takto děkujeme dětem 
z kroužku mladých hasičů za jejich práci po 
celý školní rok, za účasti na soutěžích a za 

jejich píli. Jezdíme s nimi na chatu, kde pro 
ně máme připravené soutěže, kvízy, spor-
tovní zápolení, střelbu ze vzduchovky, hry 
v  lese…. Je to víkend plný her a  soutěžení 
a  na konci čeká všechny odměna nejen za 
víkend, ale za celý rok, kdy do kroužku cho-
dili, poctivě se učili být hasičem, vázali uzly, 
motali hadice, nacvičovali požární útok, ale 
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také jeli na výlet.

Touto cestou bych chtěla poděkovat 
panu Františkovi Jelénkovi za to, že nám 
již drahně let umožňuje zdarma prožít ha-
sičský víkend na chatě JEWA. Je to pro nás 
velká čest. Ještě jednou velké díky.

Kroužek mladých hasičů je bohatý tím, 
že dospěláci a  i  teenageři věnují svůj volný 
čas dětem, předávají jim své zkušenosti, učí 
je novým dovednostem, také se snaží jim 
přiblížit poslání dobrovolného hasičství, po-
moc bližnímu a snaží se o to, aby děti uměly 
být empatické.

Vedoucí mládeže – Aneta Kiszová a  její 
pomocní vedoucí – Romana Řízková, Mar-
gareta Baranová a Simona Řízková se věnu-
jí dětem každý týden během školního roku 
a pokud je to možné, i o prázdninách navště-
vují různé soutěže v požárním sportu. Mezi 
dalšími členy SDH, kteří pomáhají s  mla-
dými hasiči, jsou Tomáš Gavenda, Jakub 

Špaček, Michael Burger, Honza Mikoláš 
a  také pan Karel Mikoláš a Patrik Mikoláš. 
Snad jsem na nikoho nezapomněla. Pokud 
ano, omlouvám se. Naši teenageři se dětem 
věnují s chutí a zájmem. Všechno, co o ha-
sičství vědí a  umějí, se naučili právě v  ha-
sičském kroužku. Všem jim děkuji za jejich 
práci.

Jsem velice ráda, že nám práce s dětmi 
přináší už pár let ovoce. Výjezdovou jednot-
ku doplnili před léty Martin Sikora, který 
je již dnes velitelem jednotky, Lukáš Řízek, 
který je jeho zástupce a později také Radim 
Burger a  Patrik Mikoláš. Všichni 4 jmeno-
vaní mají hasičství nejen jako koníčka, ale 
jako hasiči také pracují. Jejich profesionali-
ta je obdivuhodná.

V sobotu 22. června jsme pro mladé ha-
siče z  celého okresu připravili pohárovou 
soutěž –       O POHÁR STAROSTKY SDH 
DOBRÁ. I  když počasí bylo proměnlivé, 
nakonec soutěžilo 31 družstev. Nikoho déšť 
neodradil, žádné přerušení soutěže nebylo, 
hasiči přece nejsou z cukru! Musím všechny 
pochválit, děti byly hodné, ukázněné a zod-
povědné. Nechyběla i  trocha nervozity. Ale 
v  očích měly jiskřičky, které prozrazovaly 
jejich  zapálenost, radost a  vzrušení. Mezi 
družstvy byly i tři týmy MINI, což jsou děti 
do 6 let. Byli kouzelní. Tito malí špunti sou-
těží se stejným vybavením jako dorostenci. 
A všechno zvládli. Všichni účastníci i hosté 
dětem fandili, všechny týmy povzbuzovali 
a výsledky byly velmi těsné. Je neuvěřitelné, 
že na soutěži v této úrovni rozhodují o umís-
tění setiny sekundy.

Brzy po poledni jsme vyhlásili vítěze ve 
4 kategoriích, uklidili jsme hřiště, odvezli 
nářadí a šli jsme domů za svými rodinami.
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Pokud máte doma děti, které by tento 
sport bavil, přiveďte je v  září na schůzku 
kroužku. Mohou zkusit, jak to u nás chodí 
a třeba se rozhodnout zůstat a jednou obo-
hatit naše řady.

Prázdniny uběhnou jako voda a  budete 
přemýšlet, co mohou děti ve volném čase 
dělat. Dobrovolné hasičství je krásné poslá-
ní. Budeme se na Vás těšit.

Ing. Ludmila Baranová,  
Starostka SDH Dobrá
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Místní poplatky 

POPLATEK ZA ODPADy  
– sazba poplatku pro fyzickou osobu činí 
650 Kč.
Děti od 11 - 15 let včetně – ve výši 50 % 
sazby.

Osvobozeni od poplatku jsou: 
- děti do věku 10 let včetně 
- občané obce Dobrá starší 80 let včetně.

Poplatek za odpady z vlastnictví nemovi-
té věci zahrnující byt, rodinný dům nebo 
stavbu pro rodinnou rekreaci, ve kte-
ré není přihlášena žádná fyzická osoba 
a  která je umístěna na území obce, činí 
650,- Kč. 

Uhraďte převodem na účet číslo: 
168 197 5309/0800,  VS: 1337 + čp.

- do poznámky uvádějte, za koho odpady platíte – vypište jednotlivé osoby – ne-
stačí napsat rodina Košťálová – platba nebude přiřazena do doby, než doložíte, za 
koho konkrétně byla provedena (zaplatíte-li převodem, známka na popelnici Vám 
bude zaslána domů) 

POPLATEK JE SPLATNÝDO 30. 9. 2024

Právní poradna 
pro občany obce Dobrá bude v roce 2024  probíhat každou první středu v měsíci 

 v době od 16 – 17 hodin v budově Obecního úřadu Dobrá, 1. poschodí. 
Termíny: 7.8., 4.9., 2.10., 6.11., 4.12. 2024.

Termíny uzávěrek Doberských listů na rok 2024
Pondělí 

5.8., 2.9., 7.10., 4.11., 2.12. 2024   
příspěvky v tyto termíny je možné zasílat pouze do 12 hodin.

Připomínka členům Klubu seniorů
Dne 7. srpna bude exkurze v pivovaru Koníček.

Jelikož je nutné nahlásit počet účastníků, zájemci nahlaste se na tel. 724 074 004, 
do 26. 7. Odjezd autobusem z Dobré střed ve 14,30 hod do Vojkovic střed.

Drahomíra Gryžboňová, Klub Seniorů
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…ZELENINA  - OVOCE - KVĚTINY…
To je téma výstavy, kterou již tradičně pořádá Český zahrádkářský svaz v naší obci.

Přestože výstava proběhne až v  září, připomínáme všem mladým i  starším spo-
luobčanům, aby se na ni již nyní připravovali a pak se se svými výpěstky mohli zú-
častnit.Někdy jsme až překvapeni, co na našich zahradách, či květináčích vyroste.  
Snad naši snahu podpoří i počasí a na výstavě se budeme mít čím pochlubit. Doufáme, 
že se jako každoročně, zapojí i mladí zahrádkáři z naší základní školy.

Tato, určitě hezká podívaná nás čeká 21. - 23. září. A pozor! Bude opět i soutěž o... ale 
to až v příštím čísle. 

Drahomíra Gryžboňová, člen Českého zahrádkářského svazu

Den otců
O  tom, že si i  tatínci zaslouží oslavit svůj 
svátek, členky doberského Spolku ma-
minky s dětmi dobře vědí. Proto si pro ně 
i letos, při příležitosti Dne otců, připravily 
odpoledne plné her a zábavy. 

V  neděli 16. června čekaly na tatínky sta-
noviště s nerůznějšími úkoly, kde si mohli 

otestovat svou sílu, zručnost, trpělivost či 
vědomosti. Ve všem jim pomáhaly jejich 
ratolesti, za což posléze dostaly drobnou 
odměnu. Ty odvážné se také mohly svézt 
na koních. 

Ale ani tatínci nepřišli zkrátka. O  krásné 
a  milé dárečky se jim postaraly samotné 
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děti. Vyráběly je s pomocí svých maminek 
v připravených dílničkách. 

A co by to bylo za oslavu pro muže, bez ně-
čeho dobrého k zakousnutí. Proto zde byla 
pro všechny možnost opéct si špekáček 
přesně podle svého gusta nebo se v horkém 
dni osvěžit nakrájeným ovocem.

 Jako vyvrcholení celého odpoledne pak 
byly pro odvážné tatínky připraveny sou-
těže. A že se jich našlo dost, vytvořili hned 
tři týmy.  Za bouřlivé podpory dětí i mami-
nek se utkali například v  co nejrychlejším 
hledání čísel, střele míče na branku po ně-
kolika otočkách kolem vlastní osy či pišk-
vorkách.

To vše se uskutečnilo v  příjemném pro-
středí místní hospůdky Kačabar, za což 
patří velké díky tamější milé a  vstřícné 
paní provozní. Děkujeme také obci Dobrá 

a Komisi pro rodinu a občanské záležitos-
ti za finanční podporu. Poděkování patří 
všem ochotným maminkám, bez kterých 
by se tato krásná akce neuskutečnila a také 
všem, kteří se rozhodli přijít a užít si spo-
lečně krásné odpoledne.

Za Spolek maminek s dětmi z. s.  
Kateřina Gryžboňová
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Třetí ročník Medového odpoledne
V sobotu 8. 6. 2024 proběhl již třetí ročník 
Medového odpoledne v  areálu chaty Vče-
la v  malebném prostředí u  řeky Morávky, 
a  to opět ve spolupráci ZO ČSV a  Skautů 
v  Dobré. Počasí bylo nádherné, a  tak se 
více jak 80 dětí v doprovodu rodičů zúčast-
nilo zábavného programu na několika při-
pravených stanovištích. Kde ve včelařské 
části si děti mohly prohlédnout skleněný 
demonstrační úl s odborným komentářem 
zkušeného včelaře, viděly na vlastní oči 
medobraní, mohly si zkusit odlévání z vče-
lího vosku, nebo si sbít dohromady včelař-
ský rámek.

 Ve skautské části je čekalo poznávání 
rostlin, morseovka, rozdělávání ohně kře-
sadlem, vázaní uzlů, střelba na terč anebo 
chůze po nataženém laně „Slackline”.

 Po splnění všech úkolů na přidělené herní 
kartě dostaly děti medově sladkou odměnu 
a mohly spolu s  rodiči poobědvat výborný 
guláš, nebo si dát něco ugrilovaného. Rov-
něž o  pitný režim bylo bohatě postaráno. 

Také letos dorazil harmonikář, se kterým si 
mohli všichni zazpívat tu svoji oblíbenou. 
Večer pak při táborovém ohni si za do-
provodu kytar dali některou z trampského 
zpěvníku.  

Pořadatelé děkují všem, kdo se na organi-
zaci akce podíleli a těší se na další ročník.

Ing. Lumír Dvorský, ZO ČSV Dobrá
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Základní škola Dobrá informuje…..
Žákyně ZŠ Dobrá jsou krajské mistryně ve volejbale!

31. května se v  Krnově konalo kraj-
ské kolo ve volejbale, kam postoupily 
i  naše volejbalistky. Postup si zajis-
tily na okresním kole v Raškovicích, 
kde s přehledem vyhrály. V krajském 
kole na ně čekalo 5 silných týmů, kdy 
se hrálo každý s každým na dva sety. 
Jako první se potkaly s týmem ze Sta-
ré Bělé, kterému moc bodů nenecha-
ly a urvaly si oba sety pro sebe. Hned 
další zápas je čekal těžký soupeř 
– volejbalová třída z Nového Jičína. 
Napínavý souboj, kdy v závěru naše 
holky ukočírovaly emoce a  došly si 
pro vítězství v  prvním setu. V  dru-
hém setu začaly ještě lépe a  ovládly 
ho, získaly tak i druhý set pro sebe. 
S  dalším soupeřem z  Krnova si po-
radily snadno a udržely neporazitel-
nost.  Předposledním soupeřem jim 
byla Opava, která stejně jako Dobrá 
dosud vyhrála všechny zápasy. A tak 
jsme mohli sledovat souboj dvou vel-
kých týmů. Parádní zápas, kde se bo-
jovalo o každý balon, a skóre se připi-
sovala na obě strany. Naše holky však uká-
zaly svou herní kvalitu, udržely nervy ve vy-
pjatém turnaji a došly si pro vítězství v obou 
setech. Na závěr je čekal soupeř z Havířova, 
kde měly jednoznačně navrch a dovršily toto 
vítězné tažení až k mistrovskému titulu bez 
ztráty jediného setu!

Tímto suverénním vítězstvím zajistily hol-
ky povědomí o  ZŠ Dobrá jako o  volejba-
lové velmoci, kdy se před holkami sklonily 
i hráčky a  trenérky sportovních tříd. Tímto 

jim velice děkujeme za skvělou reprezentaci 
školy a bojovný výkon, který předvedly. Jedi-
nou skvrnou na letošním turnaji je, že bylo 
zrušené republikové kolo, kam by holky za-
slouženě postoupily. 

Jmenovitě děkujeme Matyldě Damkové, 
Lucii Dobešové, Vandě Fárové, Natálii 
Novákové, Tereze Szotkové, Beatě Dud-
kové a Elišce Kovářově, které nás na tur-
naji reprezentovaly.  

Mgr. Petra Čaganová 
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Atentát na R. Heydricha a jeho důsledky  
(Projektový den žáků 9. ročníku)

Žáci devátého ročníku si připomenuli 82. 
výročí od atentátu na zastupujícího říšského 
protektora R. Heydricha, který patřil mezi 
hlavní strůjce „konečného řešení židovské 
otázky“. 

Po atentátu, který byl naplánován v Londý-
ně a  proveden Josefem Gabčíkem a  Janem 
Kubišem, byly Lidice nešťastnou souhrou 
okolností vybrány k  exemplárnímu trestu 
- byly vypáleny. Muži byli zastřeleni, ženy 
byly poslány do koncentračního tábora 
a děti zavražděny. Osudy lidických obyvatel 
se nám staly tématem pro projektový den.

Společně jsme se zhlédli film Lidice, který 
nám představil vývoj celé tragické událos-
ti. Pracovali jsme s  historickými prameny 
– vzpomínkami pamětníků, kteří byli tehdy 
dětmi a chodili s těmi lidickými do školy. Je-
jich pohled žákům pomohl vnímat celou si-
tuaci z pohledu jejich vrstevníků. Dále jsme 

přivítali pana kronikáře Vojkovského, který 
dětem citlivou formou předal vzpomínky 
doberských občanů na období druhé světo-
vé války. Sdílel s nimi jejich příběhy z kon-
centračních táborů, do nichž se jako velmi 
mladí dostali a přežili.

Celý projekt byl nejen o  historických sku-
tečnostech, ale také o empatii a pochopení. 
Žáci měli možnost seznámit se s temnou ka-
pitolou naší minulosti a uvědomit si, jak tato 
tragédie ovlivnila životy mnoha lidí. Cílem 
bylo rozvíjet a  kriticky posuzovat prame-
ny, dále čtenářskou gramotnost, ale rovněž 
prostřednictvím empatie se učit tomu, aby-
chom se podobným hrůzám v budoucnosti 
vyvarovali. Věříme, že se nám to i přes emo-
cionálně silné téma podařilo. 

Za tým dějepisářů a občankářů  
Magdaléna Dordová

Naši žáci si skvěle vedli na 
„armádní soutěži“ Wolfram

Na začátku června organizovala Armá-
da České republiky, krajské velitelství 
v  Ostravě, již 7. ročník branného závodu 
Wolfram. 

Asi každý milovník historie okamžitě po-
znal, že akce se jmenuje po paradesantním 
výsadku z  Anglie během 2. světové války, 
jehož historie je úzce spjata s obcí Morávka. 
Právě zde – v oblasti Nytrové – seskočili češ-
tí hrdinové, aby bojovali proti nepřátelské-
mu nacistickému režimu. 
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Sportovně-turistický kurz 2024
Letos měli žáci 8. ročníku opět možnost vy-
razit na Sportovně turistický kurz. Poprvé se 
konal v nádherném prostředí Palkovických 
hůrek. V  letošním roce se uskutečnily dva 
turnusy. První termín, 13. - 17. 5., byl určen 
pro žáky 8. A a 8. B a zúčastnilo se jej 31 dětí. 

Druhý se konal v termínu 27. - 31. 5., které-
ho se zúčastnilo 36 dětí z 8. C a 8. D. Počasí 
nám oba termíny přálo a mohli jsme si tak 
užít vycházek, túr a cyklistických výletů po 
okolí. 

Akce se zúčastnili také žáci naší školy. Cel-
kově jsme vytvořili dvě družstva, která se 
skládala z 6 chlapců a 2 dívek. Pro účastníky 
závodu byly připraveny velmi pestré disci-
plíny – např. základy první pomoci, hod gra-
nátem na cíl, střelba ze vzduchovky, silový 
trojboj, běh na 1000 metrů, bojová dráha, 
vědomostní test nebo stavba mostu přes im-
provizovaný vodní tok. 

Okresní kolo se konalo na 7. základní škole 
ve Frýdku-Místku, kde se mezi sebou utkalo 
celkově 15 družstev. S velkou hrdostí můžu 
oznámit, že tým Dobrá A  obsadil skvělé 2. 
místo, čímž si zajistili postup do krajského 
kola. To proběhne letos na podzim ve vojen-

ském prostoru Libavá. Perfektní výkon také 
předvedl tým Dobrá B, který obsadil bohu-
žel první nepostupové 4. místo. 

Složení vítězných týmů:

2. místo Dobrá A – Emma Mohylová, Václav 
Řeha, Oliver Radim Tragan, Matouš Šancer 

4. místo Dobrá B  – Lucie Madenská, Filip 
Bialek, Martin Světlík, František Kozel

Chci poděkovat všem žákům, kteří se této 
akce zúčastnili. Všichni jste projevili úcty-
hodné dovednosti a  vzorně jste reprezen-
tovali naši školu. Na podzim našim žákům 
určitě držte palce!

Mgr. Petr Krus 
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Děti si vyšly na Hukvaldy, přehradu Oleš-
nou či se jim cestou na airsoftové hřiště, 
kde hrály týmy bitvu s papírovými koulemi, 
naskytla možnost obdivovat krásy přírody 
z  rozhledny. Ubytování v  rekreačním stře-
disku nám nabídlo mnoho možností spor-
tovního vyžití. Děti si zahrály nejen fotbal, 
volejbal, stolní tenis a  jiné oblíbené druhy 
sportu, ale měly také možnost vyzkoušet hry 
pro ně méně známé např. softball, frisbee, 
cornhole či slacklining. 

Pedagogové měli pro děti, rozdělené do 
družstev, připravená stanoviště, kde je če-
kaly zajímavé aktivity. Zvládly základy první 
pomoci, terénní praxi se školními GPS navi-
gacemi, střílely ze vzduchovky, stavěly stan, 
pomocí navigátora s dalekohledem prochá-

zely minovým polem, nacvičovaly orientaci 
v terénu. Nechyběl táborák a ochotný perso-
nál rekreačního střediska nám jako překva-
pení připravil koblížkovou párty či večerní 
raut. 

I  tento rok si mezi sebou děti volily Horala 
a Horalku kurzu. Jedná se pro ně o význam-
né ocenění, protože jej získá ten, kdo je po-
dle nich nejvíce přátelský, je s  ním legrace 
a vždy ochotně pomůže. Horalem 1. turnu-
su se stal Viktor Pšenica, Horalkou Simona 
Lešanovská. Horalem 2. turnusu byl zvolen 
Šimon Balog a Horalkou Eliška Vlčková.

Věříme, že si děti kurzy náležitě užily a bu-
dou na ně dlouho vzpomínat.

 Mgr. Eva Švrčinová

Ples 9. ročníku 2024
5. června se konal 2. ročník Plesu 9. ročníku. 
Žáci si celou akci chystali opět sami a  při-
pravili si tak odpoledne dle svých představ. 
Plesu se zúčastnilo přes 60 dětí ze všech čtyř 
devátých tříd. Vanda Fárová a  Tereza Nela 
Szotková z  9. A  spolu s  kamarádem Vik-
torem Pšenicou z  8. A  krásně vyzdobili sál 
školy a připravili vše na příchod hostů. 

Hosté dodrželi dress code a přišli ve spole-
čenském oděvu. Přípravy na tuto slavnostní 
akci účastníci nepodcenili. Všem to moc slu-
šelo. Program byl pestrý. Hned na začátku 
děti čekala židličkovaná, která atmosféru 
uvolnila a  následovaly hodiny plné tance 
a zábavy. 

Nechyběla hra s  balónky a  tombola. Vyhlá-
šena byla jména výherců jednotlivých kate-
gorií, pro které děti hlasovaly. Dívkou s nej-
hezčími šaty se stala Anička Marciszová z 9. 
C, chlapcem s nejlepším oblekem Vilém Stříž 
z 9. A. Osobnostmi 9. ročníku se stali Emilka 
Kozlová z 9. C a Matěj Švrček z 9. D. Králem 
a královnou plesu byli zvoleni Kristýna Kav-
ková z 9. C a Jiří Šmahlík z 9. B, jejichž spo-
lečný tanec nesměl chybět. Nezůstali na něj 
však sami, většina dětí se k nim přidala. 
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Návštěva žákovského parlamentu v Senátu PČR
Členové žákovského parlamentu se celý 
rok pravidelně scházejí a  společně disku-
tují nad možnostmi zlepšení klimatu školy, 
podporou vztahů ve třídách, tipy vylepšení 
školního prostředí a vymýšlejí akce pro děti, 
které rozveselí atmosféru. Zaslouženě se 
tak i letos zúčastnili výletu do Prahy. Využili 
nabídku paní senátorky RNDr. Heleny Pe-
šatové a prostřednictvím její paní asistentky 
Mgr. Jitky Zahumenské jim byla umožněna 
exkurze do Senátu PČR. 

Děti mohly obdivovat krásy Valdštejnské-
ho paláce i  zahrady a  dozvědět se díky od-

bornému výkladu paní průvodkyně mnoho 
zajímavostí z  historie paláce i  aktuálního 
fungování Senátu. Výlet do Prahy byl kromě 
exkurze do Senátu spojen také s prohlídkou 
našeho hlavního města. 

Žáky neodradilo brzké vstávání a  plní oče-
kávání, dobré nálady a vybaveni naplněný-
mi batohy se vydali vstříc ulicím velkoměs-
ta. Počasí jim přálo, a i když nachodili dosti 
kilometrů, neztráceli úsměv na tváři a užili 
si společného času ve městě i na ubytování. 
Pokud se do té doby někteří příliš osobně ne-
znali, po tomto výletě se vraceli zpět domů 

jako kamarádi. Byli zajedno 
v tom, že by si výlet protáhli 
a  množství společných zá-
žitků tak ještě znásobili. 

Velmi děkujeme všem, kteří 
jim ke společnému výletu 
pomohli, rodičům, zúčast-
něným pedagogům a  také 
obci Dobrá, která je svým 
štědrým darem finančně 
podpořila. 

Mgr. Eva Švrčinová,  
školní psycholožka

Jako výborný nápad se ukázala příprava 
fotostěny, před níž se po celou dobu fotily 
dvojice či skupinky hostů. Děti čekalo pod-
večerní překvapení ve formě objednaných 
pizz. Jejich donášku vítaly radostnými vý-
křiky a  potleskem. Všichni si společně po-
chutnali. Atmosféra byla uvolněná, plná 
smíchu a radosti. Dětem se nechtělo končit 

a my věříme, že budou na tuto akci dlouho 
a rádi vzpomínat.

Velmi děkujeme za pomoc všem pedago-
gům, kteří se plesu zúčastnili a  také paní 
Šárce z bufetu za její ochotu a laskavost.

Za Žákovský parlament školní  
psycholožka Eva Švrčinová
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Zápis do historie školy:  
známe historicky první vítěze školní ligy ve fotbale

Na doberské škole v letošním školním roce 
začala Školní fotbalová liga, které se zúčast-
nily týmy z  nejrůznějších tříd. A  celá tato 
soutěž nyní vyvrcholila posledním kolem, ve 
kterém si vítězové převzali putovní pohár…

V  prvním zápase se utkala 9. B  s  hráči ze 
7. AC. Deváťáci si jasně uvědomili důležitost 
zápasu, a  proto hned ze začátku diktovali 
tempo utkání. Z  pohledu starších žáků šlo 
o bezchybný výkon, který vedl k drtivému ví-
tězství 17:0. Kromě toho, že 9. B předvedla 
vynikající týmový výkon, tak se také výraz-
ně blýskl spolehlivý „doručovatel gólových 
tref“ Marek Georgiovský, který si připsal 
hned 10 gólů. Tento „fotbalový snajpr“ se 
tak jasně přihlásil o  trofej pro nejlepšího 
střelce 1. ročníku fotbalové ligy v Dobré. 

Klíčový zápas pak hráli i osmáci z „céčka“, 
kteří rovněž pořád měli jasnou naději na 
zisk cenného kovu. Těm se do cesty postavili 
nejmladší účastníci turnaje – žáci z  6.  roč-
níků. Starší žáci si důležité 3 body také 
pohlídali, když jasně vyhráli 15:3. V  tomto 
momentě se tak 8. C ještě snažila dosáhnout 
co nejlepšího postavení v  tabulce. Zároveň 
ale musím vypíchnout i výkon nejmladších 
účastníků, kteří dokázali velmi kvalitnímu 
soupeři vstřelit hned 3 branky. 

Exhibiční utkání si pak užili už jasní vítězové 
ligy z 9. A. Hráči ani v tomto utkání nenašli 
přemožitele, když jasně přehráli 9. C  15:5. 
V  posledním zápase se pak utkali hráči 
z 8. D a 9. D. Tento „sportovní střet“ nabídl 
největší sportovní napětí, protože šlo oprav-
du o vyrovnané utkání. Šance na vítězství se 
přelévaly z  jedné strany na druhou, ovšem 

kvůli spáleným tutovkám „osmáci“ nedoká-
zali vyhrát. Jenže pro deváťáky z „déčka“ šlo 
o  hořké 3 body, protože ty stačily „jen“ na 
čtvrté místo. Na tento tým tak zůstala nepo-
pulární „bramborová medaile“. 

Konečná tabulka po 7 kolech:

Tabulka o nejlepšího střelce ŠFL 2023/2024: 
TOP 10

TÝM G B

1.     9.A 101:31 21b

2.     9.B 79:39 15b

3.     8.C 63:24 15b

4.     9.D 61:51 15b

5.     8.D 31:34 9b

6.     9.C 41:62 6b

7.     6.ABCD 31:63 3b

8.     7.AC 12:95 0b

1. M. Georgiovský 9. B – 37 G

2. M. Cviček (9. D), N. Smolík (9. A) - 32 G

4. D. Heczko 8. C – 31 G

5. V. Stříž (9. A), A. Řeha (9. A)  – 19 G 

7. J. Mareček (9. C), D. Banetka (9. A) – 16 G

9. M. Čtvrtka (9. B), J. Šimončík (9. D), D. 
Kubica (8. C) – 14 G

10. J. Kupka (9. B) – 13 G
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Někteří by si mohli pomyslet, že není fér, 
aby mladí hráči hráli s o tolik staršími chlap-
ci. Jenže málokdo si uvědomuje, že šesťáci 
během několika zápasů posbírali cenné 
zkušenosti, které se jim hodí do dalších roč-
níků. Když se totiž člověk podívá do aktuál-
ního systému českého mládežnického fot-
balu, tak věkové rozdíly jsou citelné i v „kla-
sických fotbalových“ soutěžích. Tam běžně 
proti sobě hrají hráči s výraznými věkovými 
rozdíly. Pevně tak věřím, že si jak „šesťáci“, 
tak ale i „sedmáci“ tuto ligu užívali plnými 
doušky, protože do jejich sportovních srdcí 
se zarývají zážitky, na které budou dlouho 
vzpomínat. A  to bylo hlavním posláním, 
proč jsem tuto fotbalovou ligu na naší škole 
vymyslel a zorganizoval… Mgr. Petr Krus

Školní kolo T-Mobile Olympijský běh
19. června za krásného slunečného poča-
sí se uskutečnilo školní kolo T-MOBILE 
Olympijského běhu. Na start se postavili 
žáci napříč 1. - 9. ročníkem. Těm žákům, 
kterým nedovoloval běh zdravotní stav – 
např. zlomená ruka, si trať prošli.

Na žáky 1. stupně čekala trať dlouhá 
500  m  a  na žáky 2. stupně trať dlouhá 
1  000  m. První start byl naplánován na 
8:00 hod. Postupně, v intervalech po 10 mi-
nutách, se třídy vystřídaly a poslední 9. D od-
startovala v  12:55 hod. Všichni zúčastnění 
obdrželi diplom, medaili a sladkost.

Zapojením jsme oslavili olympijské myšlen-
ky a hodnoty. Akce se konala v době před za-
hájením Her XI. Letní olympiády dětí a mlá-
deže v  Českých Budějovicích v  termínu od 
23. - 27. 6. a Hrami XXXIII. olympiády ve 
francouzské Paříži ve dnech 26. 7. – 11. 8. 

2024. Vítězové byli všichni, kteří se aktivně 
zapojili. Některé žáky podpořili třídní uči-
telé, kteří si trať zaběhli, nebo prošli. Patří 
jim za to velké díky, protože osobní příklad 
je nejdůležitější.

Mgr. Renata Kubalová
koordinátorka akce
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Den s myslivci
S blížícím se koncem školního roku se  žáci  
1. - 3. ročníků těší na oblíbený Den s  my-
slivci. Také letos nastal den „ D“ a  my se 
21. června vypravili po jednotlivých třídách 
za slunečného počasí do lesa k  chatě Mys-
liveckého spolku Vrchy Dobrá – Pazderna. 

Na začátku jsme se mohli podívat do jejich 
chaty, kde byly vystaveny vycpaniny a obráz-
ky lesních zvířat, mnoho parohů, parůžků 
i soška svatého Huberta, který byl ochránce 
myslivců a zvířat. V lese pro žáky parta op-
timisticky naladěných lidiček přichystala ve 

svém volném čase stezku, na které se děti 
mohly seznámit s přírodou a řešit zajímavé 
praktické i teoretické úkoly, které byly bodo-
vány. Vědomostní úkoly zahrnovaly napří-
klad poznávání lesních zvířat, rostlin nebo 
psích plemen, k dovednostním úkolům pat-
řila oblíbená střelba ze vzduchovky na terč, 
řezání špalků dřeva, lezení po laně nebo há-
zení šišek do vydlabaného pařezu. 

Skvělé dopoledne se završilo občerstvením, 
to si pro nás připravili myslivci, a  násled-
ným vyhlášením vítězů stezky. Všichni za 
svou snahu byli odměněni diplomem a slad-
kou odměnou. 

Víme, že není jednoduché vše takto připra-
vit, nachystat, děkujeme všem za skvělou 
organizaci dne, optimistickou náladu, neu-
tuchající energii předávat dětem svou lásku 
k lesu a těšíme se zase příští rok na nezapo-
menutelné chvíle v lese. Děkujeme. 

Mgr. Markéta Turoňová

Ocenění vyznamenaných žáků  
a slavnostní rozloučení s deváťáky

24. června proběhlo na obecním úřadě oce-
nění žáků, kteří v  celoročním snažení vy-
nikli nejvíce, s chutí a zájmem se zapojili do 
školních aktivit a soutěží a byli nápomocni 
svým spolužákům i učitelům. 29 žákům byly 
předány pochvaly ředitelky školy a  drobné 
dárky.

Chvíli poté se uskutečnilo slavnostní šerpo-
vání na rozloučenou s deváťáky, kteří opouš-
tějí brány naší základní školy a chystají se od 
září na cestu do středních škol a učilišť. Slav-
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nostní atmosféru podpořila přítomnost nejen 
vedení školy, ale také vedení obce Dobrá. 
Po úvodních proslovech, kdy zástupci školy 
i obce popřáli žákům mnoho štěstí na jejich 
další životní cestě, se představily postupně 

4 třídy 9. ročníku se svým krátkým progra-
mem. Následovalo šerpování paní ředitelkou 
a  na závěr si deváťáci vychutnali společný 
slavnostní oběd. Věříme, že na svá školní léta 
v Dobré budou vzpomínat v dobrém 😊.
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DRUŽINOVÉ OKÉNKO
V  květnu u  nás na škole proběhlo setkání 
metodického klubu prvního stupně, dru-
žin a klubů. Přijelo okolo 20 vychovatelek 
z okolních družin, abychom si předali zku-
šenosti z  praxe. Sešli jsme se v  atriu, kde 
jsme představili náš celoroční projekt Les 
ve škole, na kterém pracuje všech 6 odděle-
ní družiny. Poté jsme se vydali na obchůzku 
atria, které se všem moc líbilo, a taky jsme 
představili nově vytvořený miniles a vrbové 
iglú. Po krátké procházce si vychovatelky 
mohly vytvořit výrobky z  přírodnin, které 
během roku děláme s  dětmi. Dále nás če-
kala prohlídka školy, kterou jsme ukončili 

v  jednom oddělení školní družiny, kde na 
všechny čekala malá svačinka a představe-
ní prací spojené s projektem, které vytvoři-
lo 4. oddělení ŠD. Po celou dobu jsme měli 
možnost popovídat si o  tom, jaké aktivity 
probíhají v jiných družinách a na co všech-
no se děti ve volných aktivitách zaměřují. 
Předali jsme si poznatky z praxe a strávili 
tím příjemné dopoledne.

Na konci května se vydalo 1. oddělení do 
frýdeckého faunaparku, kde byl připraven 
program, například bojovka zaměřená na 
přírodu, krmení zvířátek, procházka po 
bosonohé stezce. Děti ze 4. oddělení pod-
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nikly výlet na frýdecký zámek, kde si se zá-
jmem prohlédly expozici Beskydy - příro-
da a lidé. Stálá expozice je zaujala, přede-
vším její interaktivní část. Jako každý rok 
jsme pozvali žáky ke Dni dětí do kavárny 
Monicafe na zmrzlinu. Děti byly nadšené 
a  dvě oddělení měla k  tomu zážitek v  po-
době jízdy na koni v  parku pod vedením 
p. Klimkové, které tímto moc děkujeme. 
Další oddělení absolvovala projížďku na 
koních v jiných termínech a všem dětem se 
tato akce líbila.

Konec školního roku jsme zakončili hle-
dáním pokladu kolem řeky Morávky a  ve 
školním atriu. Děti měly možnost si u řeky 
opéct párky a  v  atriu se podával párek 

v  rohlíku. Děti z  2. oddělení, které budou 
již ŠD opouštět, připravily pro své mladší 
kamarády zábavné odpoledne v atriu. Děti 
měly možnost plnit spoustu úkolů a získat 
tím pěkné ceny.

Závěrem se chceme zmínit, že všech 6. od-
dělení celý rok pilně pracovalo na projektu 
Les ve škole - škola v lese a splnilo tím dané 
úkoly pro získání certifikátů lesní třídy. Zá-
roveň se naše škola stala ročním patronem 
10 m2 Ještědského pralesa. Podpořili jsme 
tím novou lesní výsadbu v Krkonoších.

Chtěly bychom touto cestou popřát dětem 
i rodičům krásné léto a pohodové prázdni-
ny. Budeme se těšit na shledanou v září. 

Vaše vychovatelky
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SOUTĚŽ VESNICE ROKU
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Komise pro kulturu a školství  
při Radě obce Dobrá Vás srdečně zve na

LETNÍ  K I NO
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Vážení čtenáři,

jako ředitelka místní mateřské školy 
bych chtěla touto cestou velmi poděkovat 
všem z vás za vaši přízeň a podporu, kterou 
nám projevujete. Vaše důvěra je pro nás 
velkým povzbuzením a potvrzením, že naše 
práce má smysl.

Ohlédnutí za letošním školním rokem 
nám přináší mix emocí. Byl plný překvapení, 
některá příjemná a jiná možná trochu méně 
příjemná. Nicméně všechny tyto výzvy nás 
posunuly dál a naučily nás novým věcem.

I  když si člověk něco plánuje, není nic 
jisté a  vždy se mohou objevit neočekávané 
situace, které je třeba řešit. Zpětně se dívá-
me na uplynulý rok s vděčností za všechny 
zkušenosti, které jsme získali, a  zároveň 
s pokorou přijímáme, že ne vždy vše půjde 
podle našich plánů.

Chtěla bych velice poděkovat všem rodi-
čům za to, že nám svěřujete své děti do péče. 
Jsme si velmi vědomi důvěry, kterou nám 
projevujete, a  snažíme se v  naší mateřské 
škole vytvářet prostředí, ve kterém se děti 
cítí šťastné, bezpečné a milované.

Děkuji i vedení obce, které nás vždy pod-
poruje a stojí při nás. Bez vaší podpory by-
chom nemohli plnit naše poslání a pomáhat 
dětem v jejich růstu a vývoji.

A v neposlední řadě patří velké poděko-
vání také všem zaměstnancům naší mateř-
ské školy. Vaše píle, soudružnost a oddanost 
v  práci jsou pro nás neocenitelné. Děkuji 
vám za vaši obětavou práci a za to, že se sta-
ráte o naše děti s láskou a péčí.

Do dalšího školního roku si přejeme víc 
klidu pro práci s dětmi. Chceme se soustře-
dit na podporu jejich vzdělávání a  rozvoje. 
Doufáme, že nás čekají nové pozitivní výzvy, 
které nás posunou dál a pomohou nám růst 
nejen jako pedagogům, ale i lidem.

Ať je následující školní rok plný ener-
gie, radosti z práce s dětmi a úspěchů, které 
nám dodají sílu do dalších výzev. Přejeme si, 
abychom všichni společně tvořili příjemné 
prostředí pro vzdělávání a podporu dětí na 
jejich životní cestě.

Přeji všem krásné a radostné prázdniny, 
ať si je užijete s rodinou a přáteli. Ať si odpo-
činete a  nabijete si energii pro nové výzvy, 
které nás čekají.

S úctou a vděčností

Mgr. Jana Maďová, MBA
ředitelka mateřské školy Dobrá

Konec měsíce je vždy čas, kdy si zhod-
notíme, co jsme zvládli a nezvládli, co jsme 
prožili a ještě prožít chceme a jak se nám to 
líbilo. Teď máme měsíc červen a  to je čas, 
kdy si všichni můžeme připomenout, co vše 
jsme za ten rok v  naší MŠ stihli, a  že toho 
nebylo málo

Děti měly během roku možnost vidět 
několik divadelních představení, navštívili 
nás Sokolníci a  předvedli ukázku s  dravci. 
Místní zahrádkáři nás pozvali na krásnou 
zahrádkářskou výstavu ovoce a zeleniny, byl 
u nás i kouzelník nebo skvělý dětský ilustrá-
tor Adolf Dudek. Ani letos nesměla chybět 
Mikulášská a Vánoční nadílka. K tomu vše-

Mateřská škola informuje….
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mu se některé děti stihly naučit lyžovat na 
lyžařském kurzu na Bílé nebo naučit plavat. 
To vše jsme stihli v  prvním pololetí. Mezi 
tím se slavilo, učilo, sportovalo a hrálo. Děti 
navštěvovaly kroužky dramaťáčku, sbore-
ček, keramiku nebo judo. Náš sboreček si 
zaslouží velkou poklonu za reprezentaci 
naší MŠ. Vystoupení jste mohli vidět hned 
několikrát, kdy vám děti předvedly, co se 
naučily na veřejných vystoupeních pod ve-
dením našich p. učitelek.

Nový rok začal zase kulturou, což my 
máme rádi a proto dětem dopřáváme diva-
delní představení vícekrát do roka. Násle-
doval Karneval s Klauny na volné noze, kdy 
sál v místní základní škole byl po dva dny na 

prasknutí a troufám si říct, že nadšené děti 
při odchodu domů byly slyšet po celé vesni-
ci.

Jsme rádi, že využíváme a podporujeme 
i místní firmy a organizace, chodíme na be-
sedy nebo jen tak do místní knihovny. Do-
konce jsme někteří i navštívili autovrakovi-
ště Milata.

Děti učíme starat se nejen o  hračky ve 
školce, ale i o naše okolí. 

Jak se říká, počasí neporučíš a  letos se 
nám poručit mu nepovedlo hned několikrát. 
Nejdříve jsme museli přesunout Den Země, 
nakonec však děti s  pomocí paní učitelek 
před Dobersku poutí vyčistily okolí a  na-
sbíraly přitom hned několik velkých pytlů 
odpadků. Potom pro nepřízeň počasí se pře-
sunul Dětský den, a tak se smích našich dětí 
rozléhal zahradou o  týden později a  nako-
nec se přesouval i výlet na rafty pro odvážné 
rafťáky. Doufáme, že 3 přeložené akce už 
stačily a že se do budoucna počasí umoudří.

Celý náš personál by rád poděkoval Obci 
Dobrá za skvělou spolupráci a  podporu 
mateřské školy, místní knihovně a  všem, 
se kterými během roku spolupracujeme, za 
vaši přízeň. Vám všem přejeme krásnou a ve 
zdraví prožitou dovolenou a  těšíme se na 
vás po prázdninách.

Vlaďka Zajacová
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Místní knihovna Dobrá
Milí čtenáři,

léto je tady a my pro Vás máme 
připraveno spoustu nových knih, 
ideálních ke čtení na dovolené. Půj-
čovní dobu na prázdniny pro-
dlužujeme na 60 dní, takže se 
nemusíte strachovat, případné 
upomínky budeme promíjet. 
Knihy si také můžete rezervo-
vat na našich stránkách www.
knihovna-dobra.cz, informace 
o dostupnosti Vám vždy přijde 
sms zprávou nebo e-mailem. 
Poskytujeme také služby: ske-
nování, tisk, laminování doku-
mentů a jakoukoliv knihu nebo 
potřebný dokument, který 
nemáme ve fondu, Vám doká-
žeme zapůjčit z  jiné knihovny. 
Nově nabízíme velkoformátový 
tisk až do velikosti A1 na naší 
plotrové tiskárně Canon.

V  červnu jsme uspořádali mnoho akcí 
pro děti. Sešli jsme se s maminkami a jejich 
dětmi v  rámci projektu Bookstart s  kníž-
kou do života. Kolegyně Barča Gryžboňová 

připravila zábavný program o  po-
hádkách, děti plnily různé úkoly, 
vyrobily si postavičku Mimoně 
a  prohlédly si knihy, které máme 

k  půjčení. Vše dopadlo výbor-
ně, účast byla rekordní, počasí 
se nakonec umoudřilo a  tak 
jsme si na závěr opekli párky. 
Doufám, že se všem akce líbi-
la a  na podzim se zase sejde-
me. Děti z 1. tříd ZŠ Dobrá do 
knihovny zavítaly na slavnostní 
pasování na čtenáře. Letos 
poprvé k nám přijel vzácný ry-
tíř Pavel z  Husova, aby dětem 
po složení čtenářského slibu, 
předal pasovací glejt a  malou 
odměnu. Do knihovny v Nošo-
vicích jsme pozvali družinu ze 
ZŠ Nošovice a připravili pro ně 
zábavné odpoledne s písmenky 
abecedy. Koncem června jsme 

propagovali knihovnu na akci Bleší trh pro 
hafany, kde jsme měli postavený stánek 
a v něm nachystali tvoření záložek pro děti, 
chytrý kvíz o psech a také bazar vyřazených 
knih. Jsme velmi rádi, že můžeme takto pro-
pagovat knihovnu a  lákat tak nové čtenáře 
a zvyšovat povědomí o naší knihovně.

Děti bychom chtěli pozvat na Prázdni-
nový den s knihovnou dne 24. 7. 2024. Od 
8-17 hodin s námi můžou strávit den plný 
knih, her a zábavy. Přihlášky a bližší infor-
mace jsou pro Vás připraveny v  knihovně. 
Upozorňujeme, že z kapacitních důvodů je 
počet míst omezen. Akce se koná za každé-
ho počasí.
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Moc se těšíme na Vaši návštěvu. 

Bc. Petra Slováčková, ředitelka MK Dobrá

POZOR změna  
půjčovní doby na prázdniny!

Otevřeno máme v pondělí, úterý, 
čtvrtek 8.30 – 11, 12 – 16.30 hod.  
a každou lichou sobotu 8 – 11 h. 
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ZE ŽIVOTA DOBERSKÝCH SKAUTŮ
(skoro) Puťák 3. oddílu Sýkorky

Třetí červnový víkend měl přinést dlou-
ho plánovaný premiérový puťák našeho od-
dílu. S cílem na Starých Hamrech, přespá-
ním v lese a trasou okolo 20 kilometrů. 

S  blížícím termínem se však objevila 
i nepříznivá předpověď plná bouřek a vyso-
kých teplot. Upravili jsme tedy plán, nachys-
tali záložní varianty a vyjeli. Krátké cestová-
ní vlakem do Ostravice naše výprava, čítající 
15 členů, zvládla hravě a odměnila se zmrz-
linou. Následná cesta už tak sladká nebyla. 
Začalo stoupání a  ani stín nepomáhal do-
statečně chladit těla netrénovaná. Dokonce 
jsme ztratili cestu a za nářků a skřípění zubů 
se museli vracet. Po množství pauz už na-
stala tma. Světlušky létající okolo a putová-
ní z kopce všem naštěstí zvedlo náladu. Než 
oblohu začaly protínat blesky doprovázené 
hromy. Už dávno jsme zahodili možnost 
přespání venku, ale do chaty nás čekalo ješ-
tě několik kilometrů. Zuzka s  Aďou začaly 
pobízet a zbytek cesty doslova utekl. Suchou 
nohou jsme vkročili do chaty a  odebrali se 
ke spánku.

Ráno nás zachránila studna, neboť po 
nočních bouřkách vypadl proud a  netekla 
voda. Zuzka tak aspoň mohla ve zpětné vaz-
bě k celému roku objevit díry v paměti členů 
oddílu. Vzápětí nás do současnosti vrátili 
Kukis a Lano, kteří dovezli jídlo i naskočivší 
proud. Vařila se hrášková polévka a špagety 
a v mezičase se dohrál kvíz. Po jídle a krát-
kém klidu se naše kroky vydaly do lesa, za-
hrát si vlajky s ocasy a trochu se protáhnout 
před prací. 

Odpoledne nás čekala stavba stanu, prá-
ce s  dřevem ale i  plevání chodníku. Práce 
probíhaly se střídavou intenzitou, ale před 
večeří bylo hotovo. Holky nachystaly ohniš-
tě a špekáčky se mohly jít opékat. Zuzka ješ-
tě představila pár informací k táboru a pak 
se povídalo a povídalo. 

Ráno přišla nejtěžší část každé akce. 
Úklid. S  vypětím všech sil po nás zůstal 
pořádek a my se odebrali na autobus zpát-
ky domů. Rok jsme tak zakončili pohybově 
a už se moc těšíme na tábor a další akce!

Dominik „Koci“ Sýkora
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Závěrečná schůzka družiny Tučňáků
Sešli jsme se ve 4 hodiny odpoledne 

u fary a vyrazili jsme na kolech směr Dobra-
tice – Jorgovo údolí. Byli jsme 3. Já, Franta 
a Jorg. Cesta byla dlouhá, neboť bylo veliké 

horko. Když jsme dorazili na místo, zjistili 
jsme, že do pár hodin má přijít obrovská 
bouře, tudíž jsme ani nestavěli stan, jen 
jsme si na ohni ugrilovali vynikající steaky. 
Potom se k nám přidal kamarád Šimon. Po 
úžasné večeři přijel Tom s vozíkem, naloži-
li jsme kola i  sebe do auta a  odjeli přespat 
zpátky do klubovny na faře.

Bylo to skvělé zakončení skautského 
roku, Jorgovi tímto děkuji za všechen čas, 
který s námi strávil a těším se na tábor i na 
další rok s ním.

Za Tučňáky Bárt Novák

Závěrečná přespávačka družinky lištiček 
V  pátek 21. 6. jsme se sešli na 

faře. Nejprve následovala schůzka, 
kde jsme si zhodnotili předchozí 
rok, zahráli si Parlament, zeleného 
Karla Gotta a  spoustu dalších her. 
Potom jsme si společně zazpívali 
pár písniček za doprovodu ukulele. 
Po celou dobu zpívání jsme měli tá-
borovou atmosféru. Na večeři jsme 
si objednali pizzu. Po večeři nás 
čekala krátká procházka po Dobré, 
pro holky to byla tak trochu bojov-
ka. Než jsme ulehli do svých spacá-
ků, tak jsme si ještě pustili pohádku 
Zpívej. Další den ráno nás čekala 
snídaně. Po snídani jsme se pustili 
do vyrábění náramků. Poté následo-
val úklid klubovny a popřaní si hez-
kých prázdnin. Těšíme se na příští 
skautský rok. 

Margotka
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Zprávy z farnosti
Stejně jako minulá léta jsme se i  letos 

vydali na farní pouť. Rozhodnutí, kam letos 
pojedeme a budeme prosit o ochranu Pan-
nu Marii nejen za farnost a naše farníky, ale 
také za mír na celém světě, padlo tentokrát 
na Brno Žabovřesky. Na této pouti jsme 
chtěli navštívit a  popřát k  jubileu rodákovi 
z Dobré P. Ing. Jaroslavu Němcovi, salesi-
ánovi, a poklonit se památce dalšího salesi-
ána P. Petra Barana. A pak máme pro vás 
ještě jedno překvapení, ale o tom dále, a na 
závěr jsme navštívili jednu novou, nádher-
nou stavbu.

Za velikého deště, mnozí promočení skrz 
naskrz, jsme ráno nastupovali do autobusu. 
Náladu déšť nezkazil, svěřili jsme se do ru-
kou zkušeného šoféra a vyrazili směr Brno. 
Naší první zastávkou bylo Salesiánské stře-
disko mládeže Dona Boska v Brně Žabovře-
skách (více na https://brno.sdb.cz/). Areál, 
který salesiáni spravují, je tvořen kostelem, 
domem komunity a  střediskem mládeže. 
Salesiáni jsou řeholníci a jejich posláním je 
i dnes výchova mládeže. Děti zde tráví volný 

čas a věnují se různým aktivitám. A tam nás 
už očekával P. Jaroslav Němec. Bylo od něj 
velmi milé, že nám přišel v ústrety až napůl 
cesty k parkovišti autobusu.  Nejméně polo-
vina účastníků se s otcem zná z doby minu-
lé, otec je vítal a oslovoval křestními jmény, 
přivítání bylo srdečné a  radostné, zkrátka 
tak jak se potkají dobří známí, kteří se viděli 
naposledy včera. Po přivítání nás P. Jaroslav 
uvedl do moderního kostela, který je zasvě-
cený Panně Marii Pomocnici. Kostel, který 
salesiáni postavili v  roce 1995, je součástí 
střediska salesiánů a P. Jaroslav nám svým 
vyprávěním přiblížil zajímavosti spojené se 
stavbou a také vzpomenul ty, kteří se na vý-
zdobě kostela podíleli.

Ti, kteří P. Jaroslava osobně znají ví, že 
jeho životní cesty nebyly jednoduché. Nej-
dříve vystudoval v roce 1980 na VŠB v Ost-
ravě inženýra a po vojně pracoval ve Válcov-
nách plechu ve Frýdku-Místku jako technik 
na rozvoji podniku. Cítil povolání ke kněž-
ství a  rozhodl se tajně teologii vystudovat. 
V roce 1990 se pak mohl ke kněžství veřejně 
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přiznat, v zaměstnání dal výpověď a odešel 
do Ostravy opravovat kostel sv. Josefa (Don 
Bosco) poblíže vlakového nádraží Ostrava 
střed, který vojsko salesiánům vrátilo a po-
stupně vyklízelo. V roce 2000 byl představe-

nými z Ostravy poslán do Prostějova učit na 
Cyrilometodějské gymnázium a v roce 2016 
byl poslán do Brna Žabovřesk opět učit na 
Cyrilometodějském gymnáziu a  Střední 
odborné škole pedagogické. Prakticky celý 
svůj aktivní život věnoval mladým lidem, 
často problematickým a zanedbaným dětem 
z  ulice. Přes tyto všechny životní peripetie 
v  lednu letošního roku oslavil ve zdraví se-
dmdesáté narozeniny. Do dalších dnů jsme 
P. Jaroslavovi popřáli hodně zdraví, Božího 
požehnání, a také ať ho neopouští jeho jem-
ný humor. Po uvítání a  prohlídce kostela 
sloužil P. Jaroslav spolu s P. Markem Kozá-
kem, za naši účasti, mši svatou. 

P. Jaroslav Němec nám představil spo-
lubratra Františka, který již několik let pra-
cuje v Africe a vrátil se jen nakrátko, jen si 
tak do své domoviny odskočil. Jak ale říkal, 
domovy má dva, jeden tady a ten druhý v Af-



7/2024

- 39 -

rice, kde již 6 let svou prací pomáhá těm 
nejchudším.

 Čas ubíhal, a  tak jsme opět usedli do 
autobusu a jeli jsme se poklonit památce P. 
Petra Barana, který odpočívá na ústředním 
hřbitově v  Brně společně s  ostatními sale-
siány, kteří nás předešli na věčnost.  P. Petr 
Baran (1926-2007), byl katolický kněz, člen 
řádu salesiánů a politický vězeň. Narodil se 
v  Nižních Lhotách a  bydlel v  Nošovicích. 
Jeho život nebyl lehký, tajně vystudoval te-
ologii, několikrát byl za minulého režimu za 
svou aktivitu odsouzen a uvězněn. Po změ-
ně politického režimu v  listopadu 1989 se 
ujal splnění slibu, který dali salesiáni Panně 
Marii ve vězení, že přežijí-li vězení a  dočkají 
se svobody a  obnovení činnosti salesiánů, 
postaví jako dík ke cti Panny Marie v Brně 
Žabovřeskách kostel. Po roce 1989 byl P. 
Baran pověřen úkolem organizovat stavbu 
kostela. Postavil se k  této činnosti s  horli-
vostí sobě vlastní a 27. května roku 1995 byl 
kostel zasvěcený Panně Marii Pomocnici 
vysvěcen.  Tak byl beze zbytku splněn slib, 
který si salesiáni dali v době pro ně nejtěžší. 
P. Petr Baran zemřel v Brně uprostřed svých 
bratří salesiánů 28. února 2007 ve věku 80 
let. Když odcházel na věčnost loučil se slovy: 
„Očekávám vás všechny v nebi.”

A  protože od snídaně už byla dlouhá, 
došli jsme se posilnit obědem, který nám již 
předem zajistily pořadatelky poutě v  Raj-
hradě. 

 A  teď to naše překvapení. Je dobrým 
zvykem, že zástupci obecního úřadu chodí 
osobně popřát našim jubilantům od věku 
80 let výše. Ta, komu jsme jeli popřát, byla 
paní Jozefa Theimerová, která letos v červ-
nu oslavila ve výborné fyzické kondici 90 

let. Žije nyní v  Rajhradě u  své dcery Jany, 
je však stále občankou Dobré. Využili jsme 
této možnosti setkat se s ní, pozvali jsme ji 
spolu s dcerou Janou na oběd s námi všemi 
a popřáli jí ke krásnému výročí. Obecní úřad 
věnoval dárek, který jsme jubilantce předali.  
Paní Theimerová si ráda popovídala se zná-
mými z Dobré, a bylo vidět, že ji to setkání 
potěšilo. Dříve narození si jistě vzpomenou 
na jejího manžela, skvělého dětského lékaře 
Jaromíra Theimera. Paní Theimerové jsme 
popřáli do dalších let vše nejlepší, Boží po-
žehnání, ochranu Panny Marie a  ať ještě 
dlouho drží nad ní svou ochrannou ruku.

Odpočinutí a  posilnění jsme se vydali 
krásnou lipovou alejí na prohlídku kostela 
a  kláštera v  Rajhradě. Alej, ze snad stole-
tých lip plně rozkvetlá, nás doslova očarova-
la svou vůní a bzukotem včel. Lákala k po-
sezení, ale čas neúprosně ubíhal.   Čekala 
nás prohlídka kostela a kláštera v Rajhradě. 
Rajhrad je starobylé městečko a  podle ar-
cheologických nálezů byl Rajhrad osídlen 
už před 5 000 roky. Nejstarší doložený be-
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nediktinský klášter je z  roku 1045 a  stojí   
na místě staršího zničeného kláštera. Zde 
přítomní mniši klučili lesy, kultivovali oko-
lí, zakládali sady, vinice, pomáhali zavést   
potřebná řemesla novým příchozím tak, aby 
se se zde mohli usadit natrvalo. A  tak osa-
da a později už městys se zdárně rozvíjel až 
do dnešní podoby. V  roce 1950 byl klášter 
v akci „K“ zrušen, někteří bratři benedikti-
ni byli internování a klášter dostala armáda, 
s  výjimkou místnosti, kde byla knihovna. 
Díky osvíceným a vzdělaným knihovníkům 
se podařilo tehdejší vedení přesvědčit, aby 
byla knihovna zachována v  původní podo-
bě, a naopak byly do ní soustředěny knihy, 
které benediktini měli porůznu v  kostelích 
či farách. Nyní po roce 1989 je celý areál 
s  kostelem sv. Petra a  Pavla chráněn jako 
kulturní památka. Zdejší knihovna se v roce 
2005 stala základem nově založeného Pa-
mátníku písemnictví na Moravě. Jsou zde 
uloženy velice vzácné tisky. Po prohlídce 
knihovny a kostela sv. Petra a Pavla   jsme již 
zamířili k  domovu. Nemohli jsme však bez 
povšimnutí minout vesničku Nesvačilka, 
založenou v  roce 1715. Zdejší lidé odedáv-
na toužili po kostelíku nebo kapli, neboť za 
Božím slovem museli chodit do vzdálené 
sousední vsi. Založili spolek a  na kapli za-
čali na vkladní knížce šetřit.  Leč přišla jiná 
doba a vklad zmizel. Až po roce 1989 přišel 
P. PhDr. René Strouhal s  touhou pomoci 
splnit sen lidí ze vsi a postavit kapli. Ptali se 
ho, z  čeho chceš stavět, schází víra, schází 
kámen, schází dřevo? Všeho však bylo na-
jednou dostatek. Našli se dobří lidé, na účet 
začaly přicházet peníze, a tak je kaple posta-
vená jen ze sbírek.  Otec René Strouhal se 
pustil do díla a navzdory nemocem, které ho 
celou dobu stavby pronásledovaly (prodělal 

2 mrtvice, po jedné mrtvici se musel znovu 
učit chodit), nikdy neztratil naději a  víru 
a  dokázal ve stavbě pokračovat. Začalo se 
stavět v r. 2014 a o deset let později, 8. květ-
na 2024 byla kaple, zasvěcená Panně Marie 
Bolestné, vysvěcená. Na stavbu kaple byly 
použity jako stavební materiál pouze hlína, 
jedlové a  akátové dřevo a  kámen. Materiál 
je příznačný pro tuto prostou, ale svým vý-
znamem velikou stavbu: vyrůstá z  přírody, 
vespod je jen udusaná hlína, kámen vepro-
střed, nad tím ční dřevo sedmi nosných 
jedlových trámů s  hrou světla v  horní části 
rotundy. Sedm jedlových trámů vyjadřuje 
sedm bolestí Panny Marie, kterými si v živo-
tě musela projít. Stavba vyjadřuje vykoupení 
a  lásku Boha k  člověku. S  poklonou člově-
ku, který tuto stavbu navrhl a všem, kteří se 
na její stavbě podíleli, jsme kapli opouštěli 
s prosbou, ať jim Pán žehná do dalších dnů. 
Návštěvou této unikátní   kaple Panny Marie 
Sedmibolestné naše pouť pozvolna končí. 
Opět jsme usedli do autobusu, svěřili se do 
rukou řidiče. Na začátku Brna jsme se roz-
loučili s P. Jaroslavem Němcem a litovali, jak 
čas rychle ubíhá. Pak jsme už zamířili domů.

Snad každému z nás tato cesta něco při-
nesla. Vyjížděli jsme ze svých domovů s vě-
domím, že víme, o co budeme našeho Pána 
prosit a zač mu děkovat. Mohli jsme nahléd-
nout do života salesiánů, kteří po vzoru své-
ho zakladatele Dona Bosca pomáhají i dnes 
vychovávat mladou generaci.

Tento krásný den – pouť jsme mohli pro-
žít díky příspěvku obce na autobusovou do-
pravu. Děkujeme a vyřizujeme pozdravy od 
P. Jaroslava Němce i paní Jozefy Theimero-
vé Vám všem, kteří jste nemohli jet.

Jana Ježová



7/2024

- 41 -

Vzpomínky pana Miroslava Dobeše:  
druhá světová válka

Přináším další vzpomínky pana Mi-
roslava Dobeše, který v  Dobré dlouho žil 
a podílel se na veřejném životě v obci, na-
příklad na činnosti místního spolku včela-
řů. V půlce května jsme se s ním, bohužel, 
museli rozloučit. Na začátku června pro-
běhl další ročník společenské akce Medo-
vý den, kterou pan Dobeš založil. Chtěl ji, 
spolu se Skauty pořádat pravidelně, aby se 
veřejnost, a zejména děti, seznámila se vče-
lařením. V  těchto pamětech se zaměříme 
na druhou světovou válku, kterou zažíval 
jako dítě, příště se budete moci dočíst, jak 
vzpomínal na své dětské hrátky s  elektři-
nou.

Do budovy mé tehdejší školy, která se na-
cházela u dnešní Višňovky pod Prašivou, se 
nastěhovalo gestapo, policie německé třetí 
říše. Jeho příslušníci jezdili autem po celém 
našem okolí, daleko … třeba až do Hnojní-
ka. Jednou jsme u nás doma, u Kohutky na 
Kamenitém, slyšeli, jak Němci z  gestapa 
řvali před sousedním domem. Schovali jsme 
se do sklepa, měli jsme z nich strach. 

Vzpomínám si na situaci, kdy byli Ruso-
vé u železničního přejezdu a Němci v horách, 
a navzájem po sobě stříleli děly, já jsem viděl 
na vlastní oči jak bojují, byl jsem u toho s dě-
dečkem. Během potyčky nás Němci zatkli, 
já jsem jako šestileté, možná sedmileté, dítě 
neměl co říct… brzy nás propustili.  

Pamatuji si, že za války bylo všechno jíd-
lo na poukazy. Měli jsme nějaké lístky na čo-
koládu, bonbony, ale málo normálního jídla. 
Mamka vzala poukazy, které jsme doma 
měli, a  v  obchodě je vyměnila za chleba. 
Někdy ke konci války k nám Němci přišli na 
dvůr, že by se potřebovali najíst, protože jim 
už nefungovalo zásobování. Dali jsme jim 
jídlo a oni nám řekli, že v podvečer ustoupí.

Rusové začali vyhánět Němce z  našeho 
území. V  jeden moment byli Němci scho-
váni v  lese za domem, ve kterém měli jeho 
obyvatelé koně a krávu. Rusové si mysleli, že 
Němci jsou v něm, tak tam hodili zápalnou 
bombu a budova začala hořet. My jsme byli 
nejbližší sousedé lidí z  toho domečku, tak 
k  nám přitáhli svou krávu a  koně, schovali 
je u nás. Vzali jsme prádlo, dali ho do kufru, 
který táta odnesl do lesa, ať se máme do čeho 
oblékat v případě, že bychom museli opustit 
dům, kdyby stříleli také po nás.

V  Raškovicích byl krásný most, který 
Němci vyhodili do povětří, když je Rusové 
pronásledovali. Rusové šli vedle koňů a vola-
li „Germania kaput.“ Oslovili pana sedláka 
Slaninu, který už měl velmi starého koně, 
ten byl ale odpočatý, protože přes zimu ne-
pracoval. Dali mu své mladší, i  když vyšťa-
vené, koně a vzali si starého s větší aktuální 
silou.

Připravil Petr Salamon
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S profesorem Jiřím Lachem nejen o politice
Narodil se jako druhý syn Daniela a Ji-

řiny Lachových, vyrostl a  základní školu 
absolvoval v  Dobré (1978–1986). Jelikož 
chtěl Jiří Lach pokračovat v rodinné želez-
ničářské tradici, šel studovat silnoproud 
na elektroprůmyslovku do Frenštátu p. 
R. Díky politickým změnám po roce 1989 
a  podpoře rodičů mohl začít studovat 
v Olomouci politologii a historii. Studoval 
také sociologii na Středoevropské univer-
zitě v  Praze. Od roku 2000 působí jako 
učitel na Katedře politologie a evropských 
studí Filozofické fakulty Univerzity Palac-
kého (FF UP), nejprve jako odborný asi-
stent, pak docent a  od roku 2015 v  pozici 
profesora. V  letech 2010–2018 byl děka-
nem fakulty a 2018–2020 prorektorem UP. 
Nyní vede domovskou katedru. Jiří Lach je 
podruhé ženatý a má tři dcery.   

Jaké výzkumné zaměření je vaší největší 
vášní, o čem nejraději bádáte?

Mé zájmy se v  průběhu let proměnily. 
Začal jsem u  studia ‚historie české histo-
rie‘. Studoval jsem proměny toho, jak vý-
znamní historici 20. století vnímali dějinný 
vývoj naší země. Zkoumal jsem nejen to, co 
psali, ale také, jak se na jejich práci projevi-
la doba, ve které žili, například komunistic-
ký režim. Badatelé, kterými jsem se zabý-
val, dnes již lidem většinou moc neřeknou, 
ale svého času byli velmi významní. 

V  poslední době se na Katedře polito-
logie a  evropských studií na Filozofické 
fakultě Univerzity Palackého v  Olomouci 
věnuji více mezinárodním vztahům, nejví-
ce problematice genocidy z  různých úhlů 
pohledu. Zajímá mě nejen teoretické ucho-

pení tématu a způsoby jeho zpracování, ale 
také konkrétní příklady z  minulosti – ně-
mecké vraždění Židů za druhé světové vál-
ky, genocida v  Sovětském svazu za vlády 
Stalina a mimo Evropu třeba situace v Číně 
nebo v Indonésii.

Kterou svou publikaci považujete za nej-
zajímavější, na kterou jste nejvíce hrdý?

Asi největší ohlas měla má doktorská 
práce, která vyšla v roce 2001 pod názvem 
Josef Šusta a  Dějiny lidstva. Zabývala se 
první velkou publikací o  dějinách světa, 
kterou kdy sepsali čeští či českoslovenští 
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historici, konkrétně Josef Šusta a kolektiv. 
Zajímalo mne, co je k  takovému projektu 
vedlo, jaké byly osudy díla, které nebylo 
kvůli druhé světové válce dokončeno. Sna-
žil jsem se v textu uchopit dobové vědecké 
a politické kontexty, např. to, jak se tragické 
okolnosti 30. a 40. let 20. století podepsa-
ly na historické vědě, ale celé společnosti, 
a  to často velmi tragicky. Hned několik 
spolupracovníků těchto dějin světa čelilo 
rasistické persekuci pro svůj židovský pů-
vod a hlavní redaktor Josef Šusta nedlouho 
po skončení války spáchal sebevraždu po 
nespravedlivém nařčení z kolaborace.   

Proč je podle vás důležité studovat his-
torii?

Obecná poučka říká, že je to proto, aby-
chom neopakovali chyby  minulosti. Pro 
dobrou orientaci v současné české i světo-
vé politice je dobré vědět, co se stalo před 
desíti, padesáti či třeba sto lety, i mnohem 
dříve. Některé jevy se často opakují, napa-
dá mne Rusko jako typický příklad. To, co 
dělá Rusko vůči Ukrajině i vůči celému svě-
tu v posledních letech, není nic nového, to 
se dělo za Sovětského svazu i za carského 
Ruska. Studium historie je důležité i z toho 
důvodu, abychom byli imunní vůči politi-
kům a  dezinformátorům, kteří kvůli svým 
zájmům zneužívají historii, obvykle před 
volbami. Zacházejí s  historií mimořádně 
drsně a ohýbají ji, jak jen to jde. 

Vaším oborem je rovněž politologie. Baví 
vás sledovat také aktuální politické dění, 
nebo se politikou zabýváte spíše z  nad-
hledu?

Snažím se nepodléhat vášním, když sle-

duji politiku, byť je to těžké, i politologové 
jsou občany a mají své politické preference. 
Současnou politiku sleduji velmi intenziv-
ně, někdy je to smutný pohled, ale určitě 
můžu říct, že mě velmi zajímá. Pochopitel-
ně mám i své občanské názory.

Chcete přiblížit některé své politické ná-
zory?

Třeba mne napadá, že rysem české spo-
lečnosti, který se možná netýká jen nás, je 
naše chuť kritizovat a hodnotit politiky ne-
gativně a označovat jejich působení za špí-
nu, přičemž jen málo z nás je připraveno jít 
se svou kůží na trh, politicky se angažovat. 
To přitom nemusí znamenat rovnou kan-
didaturu na poslance apod., ale může to 
znamenat i obyčejnou účast ve volbách. Od 
státu chceme, aby všechno zajistil, často 
mu ale s ničím nechceme pomoci. 

Mne v  této souvislosti napadá, že třeba 
dobrovolnická práce v sociálních, medi-
álních, kulturních či jiných organizacích 
je v západní společnosti mnohem častější 
než u nás…

Myslím si, že dobrovolnictví je u  nás 
asi méně časté než na Západě, ale obecně 
se domnívám, že zastoupení dobrovolníků 
u nás není úplně mizerné. Dobrovolné ak-
tivity se sice týkají jen části společnosti, ale 
například ochota lidí přispět finančně na 
prospěšné projekty je v České republice na 
standardní evropské úrovni či nad ní. 

Bohužel, ochotu pustit se do dobrovol-
nických aktivit, napadají mne třeba hro-
madné uklízecí akce, zhoršilo i  dědictví 
komunismu. Komunismus čtyřicet let ničil 
soukromé i  spolkové aktivity, spolky byly 
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zakazovány… Nyní je to již 35 let od změ-
ny režimu a asi to chce ještě více času. Ale 
úplně skeptický bych nebyl. I na Dobré lze 
vidět přínos obnovy spolkového života po 
roce 1989.

Co vás nejvíce těší na životě nebo práci 
akademika?

Je to práce, která mne baví, je velmi zá-
bavná. Pevně doufám, že to na mně je vi-
dět, že nejsem před studenty otrávený, že 
s nimi diskutuji, že je vedu k tomu, aby měli 
přehled. Mám spoustu kolegů, kteří na stu-
denty nadávají. Také já se někdy na studen-
ty dívám skepticky, ale pak si uvědomím, 
že jsou to často velmi inteligentní lidé. Čas-
to učím třeba jen deset hodin týdně a  lidé 
si myslí, že jsem placen jen za těch deset 
hodin, ale každá ta hodina, kterou odučím, 
je pokryta hodinami a  léty příprav. Rád 
čtu, stejně jako mnoho dalších lidí, mám 
ale tu výhodu, že mohu svou zálibu ve čtení 
projevit v povolání. Četba je pro mě nutná 
k  tomu, abych měl studentům co předat. 
Již nepřečtu tolik jako v mladém věku a tak 
říkám studentům: čtěte co nejvíce, dokud 
vám to hlava bere. Rovněž mě baví potká-
vat se se zajímavými lidmi. Při setkávání 
s kolegy z jiných oborů a zemí se často do-
zvídám mnoho zajímavých informací. 

Příjemnou součástí akademické práce 
je možnost cestování. Samozřejmě, univer-
zita není cestovní kancelář, cesty musí být 
podloženy nějakou prací a člověk si na do-
mácí i zahraniční cesty musí získat peníze 
z  externích zdrojů. Ale díky tomu jsem se 
dostal do zemí, kam bych se v  jiné profesi 
asi nepodíval. Několikrát jsem učil v Ame-
rice, jednou jsem byl půl roku na Vojenské 

akademii Spojených státu ve West Pointu, 
kousek nad New Yorkem, rok jsem učil 
v  Německu, kratší pobyty jsem měl třeba 
ve Velké Británii, Indonésii, Vietnamu, do-
konce i v Iráku.

Kdyby rozhovor četl mladý zájemce, kte-
rý by se také chtěl stát akademikem, co 
byste mu doporučil, co by měl dělat?

Prvním krokem je výběr oboru, který 
člověka zajímá. Není nic horšího, než trá-
pící se student, který se zmýlil ve své vol-
bě. Neměl by dát jen na přání rodičů - jako 
například v rodinách lékařů často nutí děti, 
aby studovaly blízké obory. Když už člověk 
studuje, tak by tu školu měl brát velmi se-
riózně. Jasně, studenti si potřebují trochu 
přivydělat, z mého pohledu je to ale posled-
ní období života, kdy budou mít čas na sebe 
a na své studium. 

Někteří lidé kritizují humanitní i  spole-
čenské vědy, že je to zbytečné studium… 
Chcete nějak obhájit tyto obory?

Je obvyklé, že za dvacet let se některé 
technické obory promění natolik, že to, co 
nyní studují lidé na technických vysokých 
školách, bude bez dalšího intenzivního stu-
dia úplně zbytečné. Nebo když třeba budu 
studovat veterinářství a z nějakých důvodů 
to nebudu chtít dělat, tak zůstanu takřka 
bez kvalifikace. Naopak pro humanitní 
a sociální vědy platí, že jsou velmi flexibil-
ní. Svět je v  neustálém pohybu a  studenti 
takových oborů mohou získané dovednosti 
využít v  mnoha různých profesích. Třeba 
student filozofické fakulty může posléze 
učit někde na střední škole, stačí, aby si do-
dělal pedagogické minimum. Dlouhodobě 



7/2024

- 45 -

statistiky nezaměstnaných, ve kterých se 
vede přehled o tom, jak se absolventi uplat-
ňují na trhu práce, hovoří mimořádně pozi-
tivně právě ve prospěch humanitních a so-
ciálních oborů. Flexibilita takových oborů 
je mimořádná, jejich absolventi si najdou 
práci kdykoliv chtějí. Studenti Filozofické 
fakulty UP, kde jsem působil jako děkan, se 
uplatňují v  místních samosprávách, třeba 
na radnicích, v  soukromých firmách, na 
ministerstvech. Měli jsme a máme mnoho 
absolventů např. v diplomacii.

Máte rád Dobrou? Co na ní máte nejra-
ději?

Mám rád Dobrou, byť sem jezdím sem 
poměrně zřídka, většinou tak jednou za 
měsíc na návštěvu rodičů, nebo při růz-
ných rodinných příležitostech. Mám pořád 
místa, která jsem rád navštěvoval v mládí, 
příkladem může být řeka Morávka. Proti 
jejímu toku jsem dříve běhával. Řeka není 
regulovaná, a proto je velmi pěkná. V cen-
tru obce se spousta věcí změnila, líbí se mi 

park na místě bývalého hřbitova, je to pěk-
ná klidová zóna.

Kdybyste mohl mávnout kouzelným 
proutkem a  něco v  obci změnit, co by 
mělo být jinak?

Napadá mě pojmenování ulic. Uvědo-
muji si, že je to velmi nákladná záležitost, 
ale bylo by vhodné, protože Dobrá je roz-
sáhlá obec. Sice vás na přesnou adresu 
může navést systém GPS, ale ne všichni ho 
používají… Názvy ulic používají mnohem 
menší sídla, než je Dobrá.

Jsem také smutný z  vývoje hospod 
v  Dobré v  posledních letech. Ne, že bych 
byl nějakým velikým přítelem hospody na 
každém rohu, ale své mládí mám asociová-
no s  různými společenskými akcemi třeba 
v hospodě Oráč i jinde. Hospoda byla vždy 
tmelem obce a  centrem společenského 
dění. Teď v Dobré nenajdete hospodu, kde 
byste se mohl pořádně najíst. To by chtělo 
změnu.

Připravil Petr Salamon

Letní kino i letos na školním hřišti 
9. SRPNA – ARISTOKRATKA VE VARU

Film Aristokratka ve varu se odehrává na rodovém zámku Kostka, na kterém 
žije hrabě Frank Kostka (Hynek Čermák) se svou ženou (Tatiana Dyková) a dce-
rou. S údržbou zámku pomáhají hospodyně, kterou ztvárnila Eliška Balzerová, 
údržbář v podání Pavla Lišky a místní kastelán. Majitelům dojdou peníze na vý-
platy i na potřebné opravy. Poklidné vody však rozvíří příchod mladé slečny.

Petr Salamon za Komisi pro kulturu a školství při Radě obce Dobrá
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Stalo Se před 60 lety (vybíráme z kroniky a novin roku 1964)
Nejstarší občan Dobré smrtelně zraněn při vážné dopravní nehodě ve

čtvrtek 13. února. Je jím zasloužilý hasič Josef Mokryš z č. p. 77, jenž vešel
v bezprostřední blízkosti do jízdní dráhy jedoucímu nákladnímu autu. Řidič
z Jablunkova chtě nehodě zabránit, zadní částí chodce zachytil, povalil a deset
metrů táhl ho po vozovce. Josef Mokryš utrpěl těžké zranění, kterému při
převozu do nemocnice podlehl. Stalo se tak v předvečer jeho 93. narozenin.

Železniční zastávku se nepodařilo prosadit. Občané Nových Dvorů a východní části Frýdku
žádali zřídit v blízkosti města zastávku vlaků. Přibylo na ní již několik zastávek, jen obyvatelům
Panských Nových Dvorů nebylo vyhověno, protože ji požadovali v blízkosti stanice Dobrá. Zastávka
by ale mohla být v ulici Jana Čapka, třeba pod jménem Zahradní předměstí — leč nazdařilo se…

Parčík před školou. Od března do července vyrostl před hlavní školou u silnice — na místě
vloni zbouraného domu — nevelký parčík podle projektu Milana Luzara, vedoucího stavebního
odboru národního výboru. Parčík byl upraven v akci „Z“ a vzala si jeho údržbu zasvé školní družina
a žáci. Prostíral se mezi plotem pomníčků, oplocením zahrad č. p. 81 a 80 a zčásti též 79. Nejdříve
bylo třeba vyrovnat terén, navézt ornici, usadit obrubníky, vysypat chodník pískem a bílou
vápennou drtí. Parkových laviček bylo zde usazeno 12.

„V Dobré dobří svazáci.“ Tak bylo nadepsáno nad řádky o naší mládeži. V úterý jim to zrovna
nevyšlo — výmlat se pro déšť nemohl uskutečnit, ale již v pátek 7. srpna ráno tabule před
národním výborem sdělovala občanům: „Dnešní výmlat (myšleno večerní) zajišťuje ČSM“
(Československý svaz mládeže, obdoba dnešního junáka–skauta). A skutečně 16 mládežníků večer
nejen mlátilo, ale pomáhalo navíc i se svozem obilí k mlátičce. Spokojenost je na všech stranách.

„Cestáři, nač čekáte?“ O stavu hlavní silnice vypovídá tento článek v novinách: Mezi Dobrou
a Frýdkem je silnice 1. třídy s dálkovým provozem a mezinárodní spojnicí Varšava—Řím označována
E7. Na tomto úseku dochází často k dopravním nehodám proto, že má desítky vln a vlniček, které
jsou za sebou poskládané a tvoří na vozovce drobné kaskády a dávají zabrat každému vozidlu.
Naštěstí si tady nehody nevyžádaly zatím oběti na lidských životech. Poslední nehoda se zde stala
minulý týden. Na nerovném povrchu dostal vůz zn. opel plymlia smyk a ve středu silnice se převrátil
koly vzhůru. Kromě oděrek a pohmožděnin to dopadlo dobře pro posádku vozu, zato auto mělo
promáčknutou karosérii, rozbitá skla a mnoho jiné sáhne majiteli vozu hluboko do kapsy. Uživatelé
silnic se ptají soudruhů ze státních silnic: Nač ještě čekáte? Až budou mrtví? Nedávno jich mohlo
být hned 50, kdyby se polskému autobusu s dětmi nepodařilo zabrzdit těsně u okraje silnice. Svádět
dopravní nehody jenom na alkohol a nepozornost, rychlou jízdu, to přece není řešení! Za výrok
pana Brodweina z Londýna, který je na montáži v Třinci, že „ceski silnice kaput“, se stydíme. —

Podél silnice se staví chodníky pro pěší; od května do července jsou pokládány betonové
dlaždice včetně obrubníků v délce 200 metrů kolem kostela, hřbitova s propojením na nově
upravenou cestu k nádraží. Též jsou zadány ke zhotovení autobusové čekárny s ocelovou kon-
strukcí z vlnitého plechu, ale umístěny až později. Od března byla kopána kanalizace k Pazderně.
Veřejné výbojkové osvětlení bylo prodlouženo od Vrbiny (u VÚHŽ) až k městskému hřbitovu.

Radost nakupovat je prý v Dobré v prodejně průmyslovým zbožím (dnes MotoZem). Takových
vedoucích prodejen by mělo být více, prohlásila jedna občanka, když odcházela z prodejny
průmyslového zboží v Dobré. Josef Pecháček skutečně zaslouží pochvalu a dík mnohých občanů,
kterým zajistil nákup potřebného zboží na opravu domků nebo jejich vybavení. Občané chválí
jeho iniciativu každému vyhovět. Škoda, že tyto vlastnosti jiným vedoucím obchodu chybí.

Připravil Rostislav Vojkovský, kronikář
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Obce budou reprezentovat tříčlenná družstva dětí (podle věku)
a jedno družstvo dospělých v různých sportovních disciplínách.

Tradiční disciplínou pro děti je štafetový skok v pytlích.
Tradiční disciplínou pro dospělé je hod syrovým vejcem.

Členské obce Vás srdečně zvou na 

SPORTOVNÍ DEN
SDRUŽENÍ OBCÍ POVODÍ MORÁVKY

sobota 14. září 2024 od 15:00 hod.

Výletiště ,,Haťok”, Krásná - Mohelnice

Program:

14:30 - 14:55  prezence družstev
15:00 slavnostní zahájení

15:30 - 17:00 soutěže dětí

19:00 slavnostní vyhlášení
17:30 - 18:30 sportovní soutěže dospělých

Zveme všechny, ať se přijdou pobavit
a  povzbudit družstva své obce.
Občerstvení bude k dispozici.
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Změna ordinační doby  
Dětského střediska Dobrá, MUDr. Iva Kučerová

16. 7. úterý NEORDINUJE SE
30. 7. úterý NEORDINUJE SE
  1. 8. čtvrtek NEORDINUJE SE
  6. 8. úterý NEORDINUJE SE
26. 8. pondělí 7.30 - 11.00h

27. 8. úterý NEORDINUJE SE
28. 8. středa 12.30 - 15.30h
29. 8. čtvrtek NEORDINUJE SE
30. 8. pátek 7.30 - 11.00h
  2. 9.  pondělí 7.30 - 11.00h

Nabízím úklidy bytů i domů a mytí oken

Cena za okna je 2 000,- Kč, záleží ale na velikosti prostoru, úklid 200,- Kč/hod.
Jsem flexibilní a spolehlivá, jsem z Dobré. 

Kdyby jste někdo měl zájem, neváhejte mě ji kontaktovat:
Tylečková Marie,  tel.: 722 667 967, E-mail : mariefilipinova@gmail.com

Inzerce

MILOSTIVÉ LÉTO

Od 1. července do 30. listopadu 2024 probíhá oddlužovací akce Milostivé léto 
2024, která se tentokrát týká dluhů u zdravotních pojišťoven, konkrétně těch, které 

jsou vymáhány v daňové exekuci.

Dovolujeme si nabídnout podrobný návod k Milostivému létu 2024. Obsahuje pod-
mínky akce a doporučený postup, jak ji využít - vše právně revidováno.

Kompletní návod na Milostivé léto 2024 naleznete zde:

https://www.exekuceinfo.cz/novinky/milostive-leto
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OBECNÍ ÚŘAD DOBRÁ – TELEFONNÍ SEZNAM
558 412 300 Ing. Jiří Carbol, starosta
558 412 312   Pavel Peterek, 1. místostarosta
558 412 301 Ing. Ludmila Baranová, 2. místostarostka

558 412 308 Martina Nytrová, vedoucí správního odboru
558 412 311 Marcela Krestová, referent správního odboru, sekretariát,
  podatelna, ověřování, CZECH Point
558 412 307 Radka Mohylová, referent správního odboru, matrika, 
  ohlašovna, ověřování, objednávky služeb, CZECH Point

558 412 305 Marcela Kolková, vedoucí finančního odboru, účetní
558 412 306 Jana Kolářová, referent finančního odboru,
  místní poplatky, povolení průjezdu přes most

558 412 303 Jaroslava Frischtoková, vedoucí stavebního úřadu
558 412 302 Alena Alexová, referent stavebního úřadu
558 412 310 Jarmila Lisníková, referent stavebního úřadu   
558 412 304 Markéta Řízková, referent životního prostředí, silniční  
  správní úřad, kácení dřevin, investiční referent

558 412 309 Ing. Tomáš Chýlek, vedoucí odboru správy
736 614 720  majetku a investic
---------------
739 705 945 přehrávání hlášení místního rozhlasu 
---------------
558 412 313 Zdravá výživa, Taťána Jursová

Otevírací doba sběrného dvora v Dobré
Pondělí    8.00 - 12.00 hodin
Středa  13.00 - 17.00 hodin
Pátek 13.00 - 17.00 hodin
Sobota   8.00 - 12.00 hodin

Správce sběrného dvora:
739 630 870 Evžen Lisník

Zpravodaj Obecního úřadu Dobrá, tel.: 558 641 491-2; fax: 558 641 202; oudobra@dobra.cz.
Pravidelný výtisk – Registrace DL. č.E 12337. Výtisk zdarma.

Za příspěvky a za texty v inzerci vydavatel neodpovídá.
Sazba a tisk © Tiskárna KLEINwäCHTER holding s.r.o. Uzávěrka dalšího čísla: uvnitř listů.

Dovoz a odvoz kontejneru na bioodpad:
739 381 380 Zdeněk Friedel

Správce multifunkčního hřiště:    605 887 443    Jana Chobotová



Den otců



Taneční zábava

Medové odpoledne


